
www.forsatnet . i r

یکشنبه
18 دی 1401

روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

اختلاف دولت و مجلس درباره اولویت برنامه هفتم یا بودجه 1402 ادامه دارد

کلاف سردرگم 
برنامه و بودجه

اختلاف نظر بودجه ای دولت و مجلس طی ســال های گذشــته، امسال دامنه بیشــتری پیدا کرده و علاوه بر 
اختلاف معمول میان پاســتور و بهارســتان در مورد محورهای درآمدی و هزینه ای بودجه، تقدم یا تاخر زمانی 
برنامه هفتم توسعه نیز به این ماجرا دامن زده است. با وجود اینکه دولت سیزدهم با حدود 20 روز تاخیر، لایحه 
بودجه ســال 1402 را در روز پنجم دی ماه به مجلس ارســال کرده، اما هنوز اعلام وصول نشــده است؛ چراکه 
مجلس یازدهم بر اولویت بررسی برنامه توسعه بر لایحه بودجه باور دارد و معتقد است که بایستی لایحه بودجه 
سال آینده براساس برنامه هفتم توسعه تنظیم شود. بر همین اساس، نمایندگان مجلس می گویند تا زمانی که ...

سبزپوشی بورس تهران در آغاز هفته سوم زمستان

بورس در مرز 1.6 میلیون ایستاد
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انتخاب رژیم ارزی به مقتضیات اقتصادی کشورها بستگی دارد

سیاستگذاری پولی در نظام های ارزی
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میانگین قیمت مســکن شهر تهران در پنج ســال اخیر، 926 درصد افزایش پیدا کرده و قیمت یک 
آپارتمان معمولی در پایتخت از حوالی 370 میلیون تومان در ســال 1396 به بیش از 3 میلیارد و 700 

میلیون تومان در آذرماه 1401 رسیده است. تکانه های تورمی مسکن با وجود ورود این بازار 
به رکود و کسادی ادامه دارد و طبق اعلام مرکز آمار ایران، بازار مسکن در آذرماه با تورم...

قیمت مسکن در شهر تهران طی 5 سال، 926 درصد رشد کرد

مسیریابی مسکن در سایه تورم

یادداشت
نقش کارآفرینان در اقتصاد 

جدید سلامت
کرونا با اقتصاد 
سلامت چه کرد؟

همه گیری کووید-19 با وجود 
مشکلات بی سابقه ای که در ارائه 
خدمات بهداشتی و درمانی ایجاد 
کرد، الگوهای جدیدی از تقاضای 
مراقبت های بهداشتی را به وجود 
آورده است که کشورها باید برای 
آن آماده شــوند. ایــن خلاصه 
گزارش جدید آنکتــاد با عنوان 
»کارآفرینی و نوآوری در اقتصاد 
جدید سلامت« است. کنفرانس 
تجارت و توسعه ســازمان ملل  
در این گزارش، روندهای جدید 
اقتصاد سلامت را بررسی کرده و 
از کارآفرینان به عنوان کلیدهای 
هدایت نوآوری در این بخش نام 
برده است. گزارش جدید آنکتاد 
راهکارهای  که  می دهد  نشــان 
دیجیتــال، الگوهــای مبتنی بر 
داده و نیازهــای افــراد، عناصر 
قدیمی اقتصاد سلامت را تغییر 
داده و حالا با وجود فرصت های 
تازه ای که از ســوی کارآفرینان 
این بخش فراهم می شــوند، در 
قلب اکوسیســتم جدید نوآوری 
ســلامت قــرار گرفته انــد. این 
گزارش به بررســی فشار ناشی 
از پاندمی کرونا بر سیســتم های 
درمانــی و مراقبتــی، چگونگی 
ارائه راهکارهای نوآورانه توســط 
کارآفرینان برای کمک به کاهش 

این فشارها و همچنین 
2اقداماتی پرداخته است...

15 جمادی الثانی 1443 - سـال هفتم
شماره   2165

8 صفحه - 5000 تومان

Sun.8 Jan 2023

فرصــت امروز: در حالی که پاســتور و بهارســتان بر ســر اولویت 
بررســی برنامه هفتم توســعه یا لایحه بودجه سال آینده دچار چالش 
شــده اند و دولت بر تقدم بودجه و مجلس بر تقدم برنامه توسعه تاکید 
دارد، یافته هــای یک مطالعه نشــان می دهد بیش از هفت دهه تجربه 
برنامه ریزی به توســعه ایران منجر نشده است. حتی برعکس با استناد 
به گفته های عادل آذر، رئیس پیشــین مرکز آمار ایران می توان گفت 
که هفت دهه برنامه ریزی توســعه با وجود ثروت های خدادادی فراوان 
و منابع طبیعی سرشار موجب شده تا حدود 10 میلیون ایرانی در فقر 

مطلق و بیش از 30 میلیون ایرانی در فقر نسبی زندگی کنند.
در مطالعــه مشــترکی که مرکــز پژوهش های اتاق ایــران و دفتر 
پژوهش های اقتصاد توســعه اتاق مشــهد انجام داده اند، دلایل ناکامی 
برنامه ریزی توسعه در 70 سال گذشته بررسی شده است و جالب آنکه 
در این مطالعه، مصرف نادرست منابع بیشتر از فقدان منابع در ناکامی 
برنامه های توسعه نقش داشته است. با وجود گذشت بیش از هفت دهه 
از تجربه برنامه ریزی توسعه در ایران همچنان شکاف انتظارات و نتایج 
در برنامه ریزی توســعه به چشم می خورد، به طوری که میانگین رشد 
اقتصادی کشــور از ســال 1352 تا 1399، رقم بسیار ناچیز 2 درصد 
بوده است. در پاسخ به این پرسش که چرا تاکنون تلاش های توسعه ای 
ایران، راه به جایی نبرده و موفق نبوده اســت، محدودیت سرمایه شاید 
ســاده ترین و سرراست ترین پاسخ کلاسیک باشد. با این وجود، شواهد 
نشــان می دهد که در شــش دهه گذشــته از محل منابع مستقیم و 
غیرمســتقیم به قیمت جاری، بیش از 4100 میلیــارد دلار منابع در 
اختیار سیاستگذاران قرار گرفته است تا اهداف توسعه را محقق کنند. 
بنابراین به نظر می رسد که مصرف نادرست منابع بیشتر از فقدان منابع 

باعث این وضعیت و ناکامی برنامه های توسعه شده است.
هفت خوان برنامه ریزی توسعه

با وجود شــش برنامه عمرانی پیش از انقلاب و شش برنامه توسعه 
پــس از انقلاب و در مجموع، هفت دهه برنامه ریزی توســعه همچنان 
شکاف انتظارات و نتایج در برنامه ریزی توسعه ایران به چشم می خورد. 
شاید محدودیت سرمایه، ســاده ترین و سرراست ترین پاسخ کلاسیک 
این پرسش باشد که چرا تلاش های توسعه ای ایران تاکنون راه به جایی 

نبرده و موفق نبوده است، اما برخلاف آنچه تصور می شود، شواهد نشان 
می دهد در شش دهه گذشته از محل منابع مستقیم و غیرمستقیم به 
قیمت جاری، بیش از 4100 میلیارد دلار منابع در اختیار سیاستگذاران 
قرار گرفته است تا اهداف توسعه را محقق کنند. بنابراین به نظر می رسد 
که بیشــتر از مشکل محدودیت منابع، آنچه موجب این وضعیت شده، 

مشکل تصمیم گیری در مورد نحوه تخصیص منابع است.
البته این تمام قصه پرغصه برنامه ریزی توســعه در ایران نیســت و 
نتایج یک مطالعه نشــان می دهد که به غیر از مصرف نادرست منابع، 
دلایل دیگری از جمله تعدد اهداف برنامه، تعیین اهداف غیرواقع بینانه، 
ناآگاهی سیاســتگذار و تاثیرگــذاری گروه های ذی نفــع غیرمولد در 
سیاستگذاری ها نیز در این مهم دخیل هستند. در پژوهش مشترکی که 
از سوی مرکز پژوهش های اتاق ایران و دفتر پژوهش های اقتصاد توسعه 
اتاق مشــهد انجام شده، 70 ســال برنامه ریزی توسعه آسیب شناسی 
شــده است. این پژوهش از ســوی محمد بحرینیان پژوهشگر توسعه، 
اکرم زینالیان کارشناس ارشد اقتصاد، سعید ابراهیمی کارشناس ارشد 
برنامه ریزی، حســین رجب پور دکترای اقتصاد، شــیما حاجی نوروزی 
کارشناس ارشد توسعه و همچنین تحلیلگران اقتصادی نظیر حجت الله 
میرزایی و محمد قاسمی و منیره امیرخانلو انجام شده است. یافته های 
این مطالعه نشان می دهد که اقتصاد ایران در یک سده گذشته به دلیل 
فقدان دانش کاربردی، گرفتار در »فقر اندیشــه« و دچار »درماندگی 
نظری« است؛ درماندگی ای که منجر به انتخاب های تکراری در مواجهه 
با مسائل و مشکلات موجود می شود. این کم دانشی باعث شده با وجود 
منابع کافی، درک درستی از مرحله توسعه کشور، اقتضائات توسعه نظیر 
ســاختارهای نرم افزاری و نهادی لازم برای بهره گیری درست از منابع، 
تعامل با بازیگران اصلی در عرصه بین الملل و نهادی مناسب برای اتخاذ 
تصمیم های مناسب و دارای ضمانت اجرا در زمینه توسعه وجود نداشته 
باشــد. از این منظر برنامه در کشــور همواره برمبنای آمال و آرزوها، 
هدف گذاری های ممکن و واژگانی فاقد تعریف درست و علمی صورت 

گرفته که در نتیجه دستیابی به توسعه تقریبا ناممکن شده است.
منابع مالی توسعه فراهم است

ایران در بیش از هفت دهه گذشته شاهد تدوین شش برنامه عمرانی 

پیش از انقلاب و شش برنامه توسعه پس از انقلاب بوده است. سوال این 
است که نتیجه این تلاش   ها که تحت عنوان برنامه و برنامه   ریزی صورت 
گرفته آیا به توسعه و پیشرفت کشور یا شکل   گیری اقتصاد توسعه   یافته، 
پایدار و مقاوم انجامیده است؟ مشاهدات کارشناسی نشان می دهد که 
پاسخ منفی است و اقتصاد ایران فاصله زیادی با وضعیت مطلوب دارد، 
اما چرا؟ نتایج مطالعه مشــترک مرکز پژوهش هــای اتاق ایران و دفتر 
پژوهش های اقتصاد توسعه اتاق مشهد نشان می دهد محدودیت سرمایه 
به مثابه مهمترین عامل محدودیت رشد، شاید سرراست   ترین پاسخ این 
پرسش باشد که منابع کافی برای دستیابی به اهداف برنامه تخصیص 
داده نشده اســت. با این حال، شواهد نشان می دهد که در شش دهه 
یعنی از ســال 1338 تا پایان سال 1399 معادل 2  هزار و 262میلیارد 
دلار منابع ارزی مســتقیم حاصل از صادرات نفت و گاز، پتروشــیمی، 
صادرات سایر کالاهای غیرنفتی و خدمات در اختیار کشور بوده است. 
از سال 1352 تا پایان سال 1397 حدود یک هزار و 850 میلیارد دلار 
از محل منابع مازاد بر صادرات نفت و گاز، انرژی برای مصرف داخلی در 
کشورمان فراهم بوده است؛ یعنی به قیمت جاری از محل این دو منبع، 
4  هزار و 112 میلیارد دلار منابع در اختیار سیاستگذاران قرار گرفته تا 

اهداف توسعه را محقق کنند.
همچنین از سال 1344 تا پایان سال 1399 در بودجه   های عمرانی 
به قیمت های جاری معادل 529  هزار و 273 میلیارد تومان و چنانچه 
با تورم   زدایی به قیمت ثابت 1399 محاســبه شــود، مبلغ 6 میلیون و 
187  هزار و 29 میلیارد تومان هزینه شــده است، اما آیا به میزان این 
حجم تخصیص منابع دستاوردها قابل مشاهده و لمس است؟ در همین 
بازه زمانی، در هزینه   های جاری کشــور، حدود 2 میلیون و 536  هزار 
و 273 میلیارد تومان مصرف شده که اگر با تورم   زدایی به قیمت ثابت 
1399محاســبه شــود، معادل حدود 18 میلیون و 205  هزار و 165 
میلیارد تومان صرف نظام بوروکراســی شده است. به نظر می رسد که 
بیشــتر از مشــکل محدودیت منابع، آنچه موجب این وضعیت شده، 
مشــکل تصمیم گیری در مورد نحوه تخصیص منابع اســت. مشــکل 
تصمیم گیــری نیز برآمــده از دو عامل دانش اندک و دوم کارشــکنی 

ذی نفعانی است که منافع آنها با توسعه کشور در مغایرت قرار دارد.

از فقر اندیشه تا درماندگی نظری
اقتصاد ایران در یک سده گذشــته به دلیل فقدان دانش کاربردی، 
گرفتار در »فقر اندیشــه« و دچــار »درماندگی نظری« بوده اســت. 
بی توجهی به دانش موجب شده تا سه اصل اولیه برنامه ریزی در تدوین 
برنامه های پنج ســاله نادیده گرفته شود. برنامه ریزی باید واجد تعاریف 
دقیق و علمی مفاهیم کلیدی باشد؛ مفاهیمی که تعاریف عملیاتی آن 
در برنامه مشــخص بوده و زمینه وفــاق و هم گرایی در برنامه را فراهم 
آورد. بر نامه ریزی توســعه باید با محوریت چند اولویت  و هدف محدود 
طراحی شود، درحالی که برنامه های توسعه در ایران معجونی از اهداف 
مختلف و آرمانی است. برنامه ریزی باید واجد بیان مشخص و دقیق از 
مســیر دستیابی به توسعه باشــد، در حالی که در ایران فقدان تعریف 
اولویت ها موجب می شــود تا سیاستگذاری مانند آونگ میان بخش ها 
در نوســان باشد. وقتی به تولید اشاره می شــود، باید تعریف درست و 
مشخصی از مفهوم تولید و مصادیق آن ارائه شود. وقتی چنین تعریفی 
ارائه نشده باشد، هر فعالیتی می   تواند خود را به عنوان فعالیت تولیدی در 
این برنامه جانمایی کند. واژگان پایه   ای در برنامه   های توسعه کشور اغلب 
تعریف نشده   اند؛ واژگانی مانند عدالت، شایسته   سالاری، مردم   سالاری، 
بهره   وری، رقابت و دانش   بنیان از این دســت هستند. بیش از 40 سال 
است که از واژگانی مانند عدالت و شایسته   سالاری سخن گفته می شود، 
اما در عمل محقق نمی شوند. باید گفت با اجرای چنین روشی که صرفا 
واژه   ها برجسته شوند، اما عملا شهروندان از آنها بی   بهره باشند، توسعه   ای 

اتفاق نخواهد افتاد.
به نظر می رسد بیشتر از مشکل محدودیت منابع، آنچه موجب این 
وضعیت شده، مشکل تصمیم گیری درباره نحوه تخصیص منابع است. 
تنظیم و اجرای برنامه های توسعه در طول دوران برنامه ریزی در اختیار 
تصمیم گیران و برنامه ریزانی بوده که در مواجهه با مسائل و مشکلات، 
دســت به انتخاب های تکراری می زنند کــه از دل آنها نتایج جدید و 
امیدبخشــی دائما بیرون نمی آید. نکته دیگر، روحیه حاکم بر مدیریت 
دولتی ایرانی است؛ مدیریتی ریسک گریز و محافظه کار که برای بهبود 
وضع موجود ترجیح می دهد به جای سرمایه گذاری، مصرف کننده ثروت 
باشد. همچنین باید گفت ردپای کم دانشی در توسعه اقتصادی را باید 

در برنامه های تدوین شده توسعه جست وجو کرد و وجود ذی نفعان آگاه 
را نیز باید در تصمیم گیران اقتصادی و غیراقتصادی کشور دنبال کرد. 
امروز بیش از گذشــته مشخص شده اســت که کلیت توسعه در تمام 
کشــورها، از یک مسیر حاصل می شــود و آن مسیر چیزی نیست جز 

توسعه صنعتی.
بن بست توسعه صنعتی ایران

در چند دهه اخیر، کارخانه های مختلفی در کشــورمان راه اندازی 
شــده، ولی تحقق توســعه صنعتی مرتبه ای بالاتر از داشتن کارخانه 
اســت. امروز صنعت کشور به لحاظ ســطح فناوری، در مسیر رو به 
پیشرفتی قرار ندارد. ســهم بالایی از صنایع را صنایع با ارزش افزوده 
پایین و وابسته به منابع طبیعی کشور شکل داده که این صنایع عمدتا 
ارزش افزوده پایینی تولید می کنند و به لحاظ سطح فناوری نیز در رده 
پایینی قرار دارند. این موضوع، توان رقابت کشــور در سطح جهانی و 
درآمدهای ارزی حاصل شده از صادرات صنعتی را کاهش می دهد و به 
لحاظ فناوری نیز اقتصاد ایران را از حرکت به سوی اقتصادی مبتنی 
بر دانش و نوآوری دور کرده اســت. اقتصاد دانش بنیان، میوه توسعه 
صنعتی در جوامع اســت؛ حال آنکه توسعه صنعتی در ایران به لحاظ 
برنامه هــای غلط در اعطای رانت و بحث منافــع گروهی و حداقلی، 
نارس مانده است. بیش از 90 درصد صنایع کشور در دو سطح فناوری 
متوســط پایین و فناوری پایین قرار دارند که با این ترکیب ســطح 
فناوری، موقعیت کشور در سطح جهانی در نقطه ای قرار می گیرد که 
قدرت چانه زنی ندارد؛ زیرا این صنایع امکان کســب درآمد ارزی بالا 

برای کشور را ایجاد نمی کنند.
مشــکل عمده دیگر در زمینــه اتخاذ تصمیم های درســت، وجود 
ذی نفعانی در ساختار تصمیم گیری کشور است که منافع آنها با توسعه 
کشور مغایر اســت. ذی نفعان به علت منافع بسیار کلان اقتصادی که 
از خام فروشــی و در نتیجه عدم توسعه صنعتی کشور می برند، امکان 
ورود متخصصان و نخبگان واقعی در حلقه تصمیم گیران و برنامه ریزان 
اقتصادی را نمی دهند که در نهایت منجر به نااطمینانی فضای تولید و 
عدم رشد ارزش افزوده و در نتیجه فقر، بیکاری، رشد اقتصادی پایین و 

تورم و نارضایتی گسترده در سطح جامعه می شود.

خصوصی   ســازی دو باشگاه پرطرفدار پایتخت، داستانی 
کهنه و البته تکراری است. با وجود زمزمه های واگذاری دو 
باشگاه پرسپولیس و استقلال از حوالی دهه 90 و برگزاری 
چهار مزایده ناکام، سرانجام این اتفاق با ثبت سرخابی   ها نزد 
ســازمان بورس در آخرین روزهای سال گذشته رخ داد. با 
این وجود همچنان انتقاداتی از نحوه واگذاری این دو باشگاه 
توسط کارشناسان مطرح می شود و این در حالی است که 
ســرخابی   ها هنوز از حضور در لیگ قهرمانان آسیا محروم 
هســتند. در همین حال، رئیس سازمان خصوصی سازی، 
جزییاتــی را در مورد واگذاری بلوک مدیریت دو باشــگاه 
استقلال و پرسپولیس اعلام کرد. حسین قربانزاده با اشاره 
به واگذاری بلوک مدیریتی ســرخابی ها گفت: هفته قبل 
در جلســه هیأت عالی واگذاری، واگذاری بلوک مدیریت 

سرخابی ها مصوب شد. موضوع واگذاری تدریجی سهام این 
دو باشــگاه از حدود هشت ماه قبل در بازار سرمایه مطرح 
شــده است. این وعده داده شــده بود که مدیریت این دو 
باشــگاه نیز واگذار شود و ســهم دولت به اقلیت برسد. او 
که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، افزود: مابقی 
سهام دو باشــگاه بعد از حدود 10 درصدی که در بورس 
عرضه شــد،  قرار اســت در مقطع زمانی که تا پایان سال 
است و همچنین در سال آینده واگذار شود و سهم دولت 
به اقلیت برسد. در جلسه اخیر هیأت عالی واگذاری مصوب 
شــد که 51 درصد از سهام استقلال و 51 درصد از سهام 
پرسپولیس به تشخیص سازمان خصوصی سازی در اینکه 
به صورت ســه 17 درصد همزمان عرضه شود یا یک 51 
درصد به صورت یکجا عرضه شود، مصوب شد و این اختیار 

به ســازمان خصوصی سازی داده شد که در 10 روز آینده 
که بررسی کارشناسی انجام می شــود برای عرضه ای که 
احتمالا اواسط بهمن خواهد بود، به این جمع بندی برسیم 

که کدام یک از این دو حالت را استفاده کنیم.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی با بیان اینکه معمولا در 
واگذاری حصه نقدی 30 درصد است، توضیح داد: اما استثنائا 
برای دو باشــگاه استقلال و پرســپولیس برای اینکه رقابت 
جذابیت داشته باشــد، حصه نقدی 20 درصد در نظر گرفته 
شــده اســت. مزیت دیگر این اســت که از انتهای امسال که 
حصه نقدی پرداخت می شود، اگر مزایده موفقیت آمیز باشد، 
اقساط باید بعد از دو سال پرداخت شود. انتهای 1403، اولین 
قسط پرداخت می شود و تا شش سَــال آتی ادامه دارد. برای 
مثال، ارزش بلوک 17 درصدی اســتقلال چیزی حدود 550 

میلیارد تومان خواهد شد. بلوک 17 درصدی پرسپولیس هم 
حدود 650 میلیارد تومان اســت. ایــن اختلاف هم به خاطر 
ارزش گــذاری اولیه بود. مثلا برای اســتقلال 20 درصد 550 
میلیارد تومان حدود 110 میلیارد تومان می شود که خریدار 
باید انتهای امسال پرداخت کند و دیگر تا دو سال آینده چیزی 
نباید پرداخت کند. از سال 1403 تا 1409 باید تقریبا سالانه 
حدود 85 میلیارد تومان قســط برای این بلوک 17 درصدی 
پرداخت کند. ارزش بلوک 51 درصدی برای باشگاه استقلال 
حــدودا 2300 میلیارد خواهد بود. 20 درصد آن حدود 450 
الی 460 میلیارد تومان اســت که این مبلغ را پایان امســال 
خریدار پرداخت می کند و از 1403 تا 1409 خریدار ســالانه 
مبلغی حدود 360 میلیارد پرداخت خواهد کرد. بنابراین فردی 
که کنترل باشــگاه را در اختیار می گیــرد، تنها در وهله اول 

450 میلیــارد پرداخت می کند. قربانزاده با تاکید بر اینکه در 
این مزایده نیاز به اهلیت ســنجی نیــز وجود دارد، گفت: یک 
کارگروهــی تحت عنوان کارگروه پایش اهلیت وجود دارد که 
اهلیت خریدار هر بنگاهی که قرار اســت واگذار شود، در این 
کارگروه مورد بررســی قرار می گیرد. بــه گفته وی، در مورد 
پرسپولیس هم 20 درصد بلوک 17 درصدی که 650 میلیارد 
ارزش دارد، حدود 130 میلیارد تومان خواهد بود که خریدار 
این مبلغ را انتهای امسال پرداخت می کند و از ابتدای 1403 
ســالانه حدود 100 میلیارد تومان پرداخت می شــود. ارزش 
بلوک 51 درصــدی هم 2700 میلیارد خواهــد بود که 20 
درصد آن 550 میلیارد تومان انتهای امسال از خریدار گرفته 
می شــود و از دو سال آینده اقساط آن سالانه حدود 430 الی 

440 میلیارد تومان تا سال 1409 خواهد بود.

رئیس سازمان خصوصی سازی توضیح داد
جزییات واگذاری بلوک مدیریتی سرخابی ها

ضعف برنامه ریزی باعث ناکامی برنامه های توسعه در 70 سال گذشته شد

شکست توسعه ایرانی

چطور جلسات هفتگی مفیدی داشته باشیم؟
مدیرانی که دوســت دارند همیشه خودشــان را حرفه ای نشان دهند، معمولا بدون حتی یک لحظه درنگ 
جلســات هفتگی را به عنوان بخشــی از روتین کاری معرفی می کنند. انگار هر مدیری که جلسات هفتگی با 
کارمندانش نداشته باشد، امتیاز این مرحله را از دست داده و در ماراتن کارآفرینی از بقیه عقب می ماند. قبول 
دارم جلسات هفتگی با چاشنی ارتباط بهتر میان اعضای شرکت جای هیچ اما و اگری ندارد، با این حال قرار 
نیســت مدیران بیگدار به آب بزنند. جلسات بی برنامه نه تنها فایده ای برای کسب و کارها ندارد، بلکه ذره ذره 
اعتماد اعضا را نیز آب می کند. اینطوری بعد از مدت زمانی کوتاه دیگر حتی یک نفر هم حوصله شــرکت در 
جلســات هفتگی را نخواهد داشت.  احتمالا شما هم مثل خیلی از کارآفرینان سراسر دنیا بارها و بارها تجربه 
شرکت در جلسات هفتگی را داشته اید که به جز چرت های گاه و بی گاه هیچ دستاورد مهمی برای تان نداشته...
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اختلاف نظر بودجه ای دولت و مجلس طی ســال های گذشته، امسال 
دامنه بیشــتری پیدا کــرده و علاوه بر اختلاف معمول میان پاســتور و 
بهارســتان در مورد محورهای درآمــدی و هزینه ای بودجه، تقدم یا تاخر 
زمانی برنامه هفتم توسعه نیز به این ماجرا دامن زده است. با وجود اینکه 
دولت سیزدهم با حدود 20 روز تاخیر، لایحه بودجه سال 1402 را در روز 
پنجم دی ماه به مجلس ارســال کرده، اما هنوز اعلام وصول نشده است؛ 
چراکه مجلس یازدهم بر اولویت بررسی برنامه توسعه بر لایحه بودجه باور 
دارد و معتقد است که بایســتی لایحه بودجه سال آینده براساس برنامه 
هفتم توسعه تنظیم شود. بر همین اساس، نمایندگان مجلس می گویند تا 
زمانی که تکلیف برنامه هفتم توسعه مشخص نشود، امکان بررسی لایحه 
بودجه ســال 1402 وجود ندارد. موعد اجرای قانون برنامه ششم توسعه 
علی رغم تمدید یک ساله آن، پایان امسال به اتمام می رسد؛ یعنی از ابتدای 
سال آینده بایستی قانون برنامه هفتم توسعه اجرا شود. با این وجود، هنوز 
لایحه برنامه هفتم از ســوی پاستور به بهارستان ارسال نشده است. حال 
تقدم یا تاخر زمانی بررسی لوایح برنامه هفتم توسعه و بودجه سال آینده 
در مجلس، به معمای پیچیده ای تبدیل شــده اســت که کلاف سردرگم 

برنامه ریزی در اقتصاد ایران را نشان می دهد.
فارغ از این حواشی، لزوم اصلاح ساختار برنامه ریزی، اصل مهمی است 
که هم در لوایح برنامه هفتم توســعه و هم بودجه سال آینده باید رعایت 
شــود؛ کما اینکه هفت دهه برنامه ریزی توســعه در این سال ها نه تنها به 
توسعه منجر نشــده بلکه موجب شده تا حدود 10 میلیون ایرانی در فقر 
مطلق و بیش از 30 میلیون ایرانی در فقر نسبی زندگی کنند. در ساختار 
بودجه ریزی نیز همانطور که تجربه ســال های گذشته نشان می دهد - به 
جای رویکرد برنامــه ای و خروجی محور - متاســفانه نگاه هزینه محور و 

دستگاهی در بودجه اجرا شده است.
پله اول اصلاح ساختار بودجه

در اقتصاد ایران همواره این رشد نقدینگی است که به آتش تورم هیزم 
می ریزد. مقایســه رشد نقدینگی و تورم در سال های گذشته از اثرپذیری 
بالای نرخ تورم از متغیرهای پولی حکایت دارد و نشــان می دهد که تورم 
در اقتصاد ایران یک پدیده پولی اســت. دولت ها طی ســال های گذشته 
بسیار بیشتر از منابع خود هزینه کرده اند و به عبارت بهتر، مخارج دولت ها 

از درآمدشــان همواره پیشی گرفته اســت. در غیاب درآمدهای نفتی به 
دلیل تحریم ها، کوتاه ترین مســیر دولت برای پوشــش کسری بودجه و 
شکاف منابع-مصارف همانا در پیش گرفتن سیاست های پولی انبساطی و 
استقراض از بانک مرکزی بوده که در ادامه به خلق پول، ناترازی بانک ها و 

در نهایت تورم پایدار منتهی شده است.
بدین ترتیب، مهمترین چالش بودجه ریزی که نظام سیاستگذاری مالی 
کشور را مختل کرده، نحوه تامین مالی دولت برای پوشش هزینه هاست و 
عدم اصلاح ساختاری بودجه در این سال ها باعث شده تا رقم کم و کسری 
بودجه دولت هرساله بزرگتر و درشت تر باشد؛ به طوری که رشد هزینه      های 
اجتناب      ناپذیر )نظیر بدهی دولت به صندوق های بازنشســتگی و افزایش 
حقوق کارمندان و...(، بخش اعظم منابع بودجه  را بلعیده و ســهمی برای 
دیگر کارکردهای بودجه باقی نگذاشــته است. به نظر می رسد مهمترین 
راهبرد اصلاحی ساختار بودجه ، تغییر مسیر نظام بودجه      ریزی از وضعیت 
کنونی به وضعیتی اســت که در آن ضمن ارتقــای کیفیت ارائه خدمات 
عمومی دولت، امکان سیاســتگذاری مالی فعال از طریق منابع درآمدی 
پایدار برای دولت مهیا باشد و بتواند به      معنای واقعی میان اهداف مختلف 
خود در ســند برنامــه اولویت      بندی کند. در یــک کلام، به جای رویکرد 
هزینه      محور و دستگاهی در بودجه ریزی باید نگاه خروجی      محور و برنامه      ای 

حاکم باشد.
آنطور که بازوی پژوهشی مجلس در گزارش »راهبرد اصلاح بودجه ریزی 
و محورهای تحولی پیشنهادی« توضیح داده، در سال های گذشته ارتباط 
مشخصی میان محتوای بخشــنامه بودجه، شرایط اقتصاد کلان و لایحه 
دولت وجود نداشــت که این موضوع باعث سردرگمی فعالان اقتصادی و 
تضعیف ارتباط بودجه  با اقتصاد کلان شــد. همچنین مخارج دولت برای 
برخی سیاست های مهم با کم       برآوردی همراه بوده  که موجب ایجاد کسری 
بودجه و ازدست رفتن انضباط مالی شده است. مثلا در لایحه بودجه  سال 
 1401، مخارج لازم برای سیاست های جایگزین ارز  ترجیحی با کم برآوردی 
بسیار زیادی همراه بوده و سیاست فعلی اتخاذ شده بیش از دو برابر مخارج 
درج شــده در لایحه بودجه  هزینه برداشته است. خرید تضمینی گندم و 
تعهد دولت در قبال سازمان تامین اجتماعی نیز از دیگر هزینه هایی است 

که در بودجه امسال با کم برآوردی همراه شده است.
به سوی بودجه ریزی برنامه ای

تجربیات بودجه      ریزی کشــورهای موفق نشان می دهد که این کشورها 

یا براســاس بودجه      ریزی برنامه      ای عمل کرده اند و یا به ســمت تحقق آن 
حرکت کرده      اند. با برنامه      محور کــردن بودجه  می توان پرداختی هزینه      ها 
را به خروجی مشخص، تعریف شــده و قابل      ارزیابی پیوند زد و بستر لازم 
برای اتصال بودجه  و  برنامه را مهیا کرد. در حال حاضر، بودجه  دستگاه های 
اجرایی با رویکرد تامین هزینه پرداخت می شود و در انتهای سال، معیاری 
مشخص از آنچه دستگاه باید در ازای بودجه  دریافتی در طول سال انجام 
می داده، در دسترس نیست. این موضوع، نظارت بر بودجه  را تنها به نظارت 
مالــی تقلیل داده و مجلس و دولت، نظارتی بــر خروجی و نتایج بودجه  
پرداختــی ندارند. بنابراین مرکز پژوهش ها پیشــنهاد کرده که دولت در 
لایحه بودجه  سال  1402 به      صورت آزمایشی بودجه  چند دستگاه اصلی را 
به      صورت برنامه      ای به مجلس ارائه کند. بدین منظور باید حداقل توضیحات 
و اعتبار لازم برنامه های دســتگاه های اصلــی به تفکیک فصول هزینه ای 
هفتگانه، با خروجی      های مشخص تعریف و شاخص های قابل      ارزیابی برای 
هر برنامه ارائه شود. همچنین برنامه      ها باید طبق اسناد بالادستی یا وظایف 
ذاتی دســتگاه تعریف  شده باشــند و از ذکر برنامه های کلی و غیردقیق 

خودداری شود.
هرســاله در لایحه بودجه  تبصره      های مختلفی به مجلس ارائه می شود. 
بخش زیادی از این تبصره      ها بر اعداد و ارقام جداول بودجه  تاثیری ندارند. 
براســاس گزارش تفریغ دیوان محاسبات برای بودجه  سال  1401، نیمی 
از احــکام مندرج در تبصره      هــای بودجه  موجب تغییــر در رقم منابع و 
مصارف نمی شود و بنابراین بودجه      ای نیست. یکی از مهمترین آسیب      های 
تبصره      های غیربودجه      ای، اتلاف وقت مجلس در بررسی بودجه و اعتبارات 
دستگاه هاست. بر همین اساس لازم است که تنها تبصره      های ضروری مانند 
تبصره مالیات بر حقوق در لایحه بودجه  سال  1402 درج شود. همچنین 
ضروری است تا در راستای شفافیت، نظارت      پذیری و تحلیل صحیح ارقام 
بودجه، همه عملیات مالی دولت در ســقف بودجه  منعکس شود؛ چراکه 
در ســال های گذشته همواره لایحه دولت با ارقام خارج از سقف در برخی 
تبصره      ها به مجلس ارائه شده است. مثلا دو رقم اصلی خارج از سقف منابع 
و مصارف در لایحه بودجه  سال  1401، شامل تبصره  »14« با مبلغ 400  
هزار  میلیارد  تومان و مجوز صادرات نفت برای مخارج تقویت بنیه دفاعی 
نیروهای مســلح به مبلغ 4.5 میلیارد یورو بوده است. بنابراین لازم است 
لایحه بودجه  سال آینده بدون هیچ رقم خارج از سقف تقدیم مجلس شده 

تا گامی مهم برای بهبود شفافیت بودجه برداشته شود.

اختلاف دولت و مجلس درباره اولویت برنامه هفتم یا بودجه 1402 ادامه دارد

کلاف سردرگم برنامه و بودجه

میانگین قیمت مســکن شــهر تهران در پنج ســال اخیر، 926 درصد 
افزایــش پیدا کرده و قیمت یک آپارتمــان معمولی در پایتخت از حوالی 
370 میلیون تومان در ســال 1396 به بیش از 3 میلیارد و 700 میلیون 
تومان در آذرماه 1401 رســیده اســت. تکانه های تورمی مسکن با وجود 
ورود این بازار به رکود و کسادی ادامه دارد و طبق اعلام مرکز آمار ایران، 
بازار مسکن در آذرماه با تورم 4.1 درصدی نسبت به ماه قبل روبه رو بوده 
و میانگین وزنی قیمت هر مترمربع زیربنای مســکونی در این ماه به 50 
میلیون و 447 هزار تومان رســیده است. البته این رقم نسبت به تورم 5 
درصدی آبان ماه اندکی کمتر بوده، اما همچنان شــتاب آن از شتاب رشد 

تورم مصرف کننده بالاتر است.
بررســی قیمت مسکن شهر تهران در آذرماه امسال و مقایسه آن با آذر 
ســال گذشته از تورم نقطه  به  نقطه 52.1 درصدی این بازار حکایت دارد. 
این شــاخص در آبان ماه 50 درصد بوده و ارتفاع آن در آذرماه 2.1 واحد 
درصد افزایش یافته است. به این ترتیب، خریدار یک آپارتمان مسکونی در 
آذرماه امسال باید 52.1 درصد بیشتر از خریدار همین آپارتمان در آذرماه 
پارسال پول پرداخت نماید. با در نظر گرفتن قیمت میانگین 50 میلیون 
و 447 هزار  تومانی مسکن، یک واحد آپارتمان 75متری در آذرماه امسال 
با قیمت 3 میلیارد و  783 میلیون تومان معامله شــده است؛ در حالی که 
ارزش معامله همین آپارتمان در آذرماه پارسال کمتر از 2 میلیارد و 490 
میلیون تومان بوده و خریدار جدید حدود 1.3 میلیارد  تومان پول بیشتری 

نسبت به خریدار سال گذشته پرداخته است.
به  واســطه رشد افسارگسیخته تورم مســکن در پنج سال اخیر، طول 

دوره انتظار برای خرید مسکن به شدت افزایش پیدا کرده و نیاز مسکن را 
برای بســیاری از خانوارهای متوسط رو به پایین، به آرزو و رویا با احتمال 
تحقق بسیار اندک تبدیل کرده است. فارغ از شاخص تخصصی دسترسی 
و طول دوره انتظار مسکن که محاسبه آن در غیاب آمارهای به روز درآمد 
خانوارها شدنی نیست، می توان با محاسبات ساده، وخامت بازار مسکن را 
به تصویر کشید. براســاس آمارهای رسمی و با فرض قیمت 3 میلیارد و 
783 میلیون تومانی به عنوان ارزش فعلی یک آپارتمان 75متری در منطقه 
متوسط تهران، چنانچه سرپرســت یک خانوار متوسط تهرانی بخواهد با 
پس انداز یک سوم درآمد ســالانه خود در طول دوره 30ساله خدمت این 
آپارتمــان را به قیمت امروز خریداری کند و با فرض اینکه ضریب رشــد 
ارزش درآمد و مســکن یکسان باشد یا پس انداز هر ماه به مسکن تبدیل 
شــود، حداقل درآمد ماهانه او باید 31.5 میلیون تومان باشد تا پس انداز 
یک ســوم آن به مدت 360 ماه )30ســال( قادر به خرید چنین آپارتمانی 
باشــد. طبیعی است که با فرض قیمت های فعلی، یک خانواده متوسط یا 
مرفه تهرانی می تواند با صرف هزینه به مراتب کمتری، در مناطق ارزان تر 
پایتخت صاحب خانه شود؛ اما در مقابل، خانوارهایی نیز در تهران هستند 
که دوره انتظار آنها برای خرید مسکن از یک قرن نیز بیشتر است. پس این 
ارقام به عنوان متوسط مدنظر قرار می گیرد، به طوری که هر خانوار قادر به 

خرید مسکنی متناسب با سطح معیشتی خود باشد.
آمارهای پنج ســال اخیر همچنین نشان می دهد که بازار مسکن شهر 
تهران در آبان ماه 1399 بالاترین و در اسفندماه 1400 پایین ترین میزان 
تورم نقطه به نقطه را تجربه کرده است. در دوره اخیر نوسان بازار مسکن 

شهر تهران که از اوایل سال 1397 آغاز شده، قیمت مسکن در اردیبهشت 
ماه 1398 اولین قله  قیمتی را با 112 درصد رشــد نقطه به نقطه تجربه 
کرده و ســپس مسیر کاهشی به خود گرفته اســت. مجددا روند افزایش 
قیمت ها از خردادماه 1399 کلید خورده و آبان همان ســال رکورد رشد 
نقطه به نقطه با 118 درصد )که بالاترین میزان افزایش قیمت در 57 ماه 

گذشته، یعنی از فروردین ماه 1397 تاکنون بوده( به ثبت رسیده است.
طبق آمارهای بانک مرکزی، کمترین میزان تورم در مقایســه با مدت 
مشــابه سال قبل از آن هم به اســفندماه 1400 مربوط می شود که تورم 
نقطه به نقطه مسکن شهر تهران به 16 درصد رسید. هفت ماه قبل از آن 
یعنی در مردادماه 1400، قانون جهش تولید و تامین مســکن به تصویب 
رسید و سپس دولت سیزدهم پروژه نهضت ملی مسکن را آغاز کرد. به نظر 
می رسد بخشی از آرامش بازار مسکن در اواخر سال 1400، متأثر از برنامه 
ساخت یک میلیون خانه در سال باشد. در ادامه مجددا بازار مسکن شهر 
تهران روند صعودی به خود گرفته و تورم نقطه به نقطه مسکن در آذرماه 

امسال به 47.5 درصد رسیده است.
به اعتقاد کارشناسان، نوسان بازارهای موازی، تورم عمومی و انتظارات 
تورمی از مهمترین عوامل اثرگذار بر نوسان بازار مسکن است. در اسفندماه 
1400 که بازار مســکن با رشد 16 درصدی به آرامش نسبی رسیده بود، 
نــرخ تورم نقطه به نقطه کالاها و خدمــات 34 درصد بود، اما به تدریج با 
افزایش نرخ تورم، بازار مســکن نیز روند افزایشی به خود گرفت. در حال 
حاضــر، نرخ تورم نقطه به نقطه کالاها و خدمات 48.5 درصد و تورم بازار 

مسکن شهر تهران 47.5 درصد است.

قیمت مسکن در شهر تهران طی 5 سال، 926 درصد رشد کرد

مسیریابی مسکن در سایه تورم

نگاه

نقش کارآفرینان در اقتصاد جدید سلامت
کرونا با اقتصاد سلامت چه کرد؟

همه گیری کووید-19 با وجود مشــکلات بی ســابقه ای که در ارائه 
خدمات بهداشــتی و درمانی ایجاد کــرد، الگوهای جدیدی از تقاضای 
مراقبت های بهداشــتی را به وجود آورده اســت که کشورها باید برای 
آن آماده شــوند. این خلاصه گزارش جدید آنکتاد با عنوان »کارآفرینی 
و نوآوری در اقتصاد جدید ســلامت« است. کنفرانس تجارت و توسعه 
ســازمان ملل  در این گزارش، روندهای جدید اقتصاد سلامت را بررسی 
کرده و از کارآفرینان به عنوان کلیدهای هدایت نوآوری در این بخش نام 
برده است. گزارش جدید آنکتاد نشان می دهد که راهکارهای دیجیتال، 
الگوهای مبتنی بر داده و نیازهای افراد، عناصر قدیمی اقتصاد سلامت 
را تغییر داده و حالا با وجود فرصت های تازه ای که از سوی کارآفرینان 
این بخش فراهم می شــوند، در قلب اکوسیستم جدید نوآوری سلامت 
قرار گرفته اند. این گزارش به بررســی فشار ناشــی از پاندمی کرونا بر 
سیستم های درمانی و مراقبتی، چگونگی ارائه راهکارهای نوآورانه توسط 
کارآفرینان بــرای کمک به کاهش این فشــارها و همچنین اقداماتی 
پرداخته است که سیاستگذاران می توانند برای حمایت از سیستم های 

درمانی در چنین شرایطی انجام دهند.
کنفرانس تجارت و توســعه ســازمان ملــل  )آنکتــاد( در گزارش 
»کارآفرینی و نوآوری در اقتصاد جدید ســلامت« می نویسد: در دنیایی 
که در پــی همه گیری کووید-19 به دنبال سیســتم های بهداشــتی 
مدرن تر، انعطاف پذیرتر، عادلانه تر و پاســخگوتر است، کارآفرینان کلید 
هدایــت نوآوری ها هســتند و نقش کلیدی در توســعه ضروری ترین 
نوآوری هایی دارند که جهان در روند مدرنیزه شــدن به آنها نیاز دارد؛ 
جهانی که در زمان شــیوع کووید-19 بیش از همیشه به سیستم های 
سلامت و درمان انعطاف پذیر، عادلانه و پاسخگو نیاز پیدا کرد. در واقع، 
علی رغم مشکلاتی که کرونا در ارائه خدمات بهداشتی و درمانی ایجاد 

کرد، اما الگوهای تازه ای از تقاضا در این بخش به وجود آورده است.
گزارش آنکتاد می گوید سیســتم های بهداشــتی در سراسر جهان 
بــه دنبال ضعف هایی که در طول همه گیری کرونا ظاهر شــد، نیاز به 
بازنگری اساسی دارد. فشار همه گیری کووید-19 بر سیستم های درمانی 
و مراقبتی، چگونگی ارائه راهکارهای نوآورانه توســط کارآفرینان برای 
کمک به کاهش این فشــارها و همچنین اقداماتی که سیاســتگذاران 
می توانند برای حمایت از سیستم های درمانی در چنین شرایطی انجام 
دهند، از جمله محورهایی است که در این گزارش مورد توجه قرار گرفته 
است. » جیمز ژان«، مدیر بخش سرمایه گذاری و توسعه شرکتی آنکتاد 
در این باره می گوید: »ســرمایه گذاری های هوشمندانه و خلق فرهنگ 
نــوآوری و کارآفرینی، جایگاه مهمی در اقتصاد جدید ســلامت دارند. 
دولت ها باید نقشــی را که کارآفرینان می توانند در تقویت سیستم های 
سلامت و درمان ملی دارند، شناسایی کرده و سیاست هایی تدبیر کنند 

که سهم حمایتی آنها را به حداکثر می رسانند.«
سیستم های ســلامت و درمان در سراسر جهان، نیازمند بازاندیشی 
گسترده و بازبینی ضعف هایی هستند که در طول همه گیری کووید-19 
با آنها مواجه شــدند. این کار تغییرات انقلابــی و دگرگون کننده ای را 
در هر دو بخش عرضه و تقاضا در زمینه شناســایی آسیب پذیری های 
اساســی و مهم نظیر نابرابری ها، ارتباطات ناکافی میان سیســتم های 
سلامت عمومی و سیستم های ارائه خدمات بهداشت و درمان به ارمغان 
می آورد. این گزارش با اشاره به تغییر سمت و سوی جمعیت شناسی و 
روند همه گیری، این طور نتیجه گیری می کند که نیازهای افراد در چنین 
شرایطی به سرعت تغییر می کنند و به همین دلیل کارآفرینی به عنوان 
نیروی پیشــران نوآوری، تحقیق و توســعه در بخش بهداشت و درمان 
باید مورد توجه قرار بگیرد. در همین راســتا، آنکتاد در گزارش خود به 
موفقیت آژانس ملی کارآفرینی کلمبیا )iNNpulsa( در پیشبرد روند 
توسعه سلامتی الکترونیک اشاره می کند و آن را به عنوان الگویی نمونه 

و ارزشمند برای دیگر کشورها معرفی می کند.
این گزارش بر ایجاد چارچوب و ساختار اصلی ارزیابی مقیاس پذیری، 
پایــداری و تاب آوری در زمینه نوآوری در بخش بهداشــت و درمان به 
خصوص در کشورهای در حال توسعه و کمتر توسعه یافته تاکید می کند 
و همچنین موانعی را که احتمالا در مسیر آنها قرار دارند، برمی شمارد. 
به این ترتیب، آنکتاد چهار مانع اصلی که کارآفرینان را از توسعه نوآوری 
در ایــن صنعت بازمی دارنــد، مطرح می کند. به گفتــه آنکتاد، عوامل 
انسانی، عوامل فنی و تکنیکی، مشکلات اکوسیستم بهداشت و درمان و 
همچنین دسترسی به زیرساخت های اساسی از قبیل سخت افزار، برق و 
اینترنت از مهمترین موانع در مسیر نوآوری صنعت سلامت به حساب 
می آیند که می تواند جریان توســعه و مدرنیــزه کردن این بخش را به 
تاخیر انداخته یا حتی متوقف کنند. این گزارش همچنین نشان می دهد 
که چارچوب مقیاس پذیری چطور در وضعیت زندگی واقعی تاثیر داشته 
و به کار می رود و در همین راســتا، مــواردی از کاربرد موفق نوآوری در 
اقتصاد ســلامت را در سراسر آفریقا، آسیا، آمریکای لاتین و کشورهای 

حوزه دریای کارائیب بررسی می کند.
فضای نظارتــی و قانون گذاری می تواند عمیقــا توانایی کارآفرینان 
برای ایجاد نوآوری و به کار بردن آن در بخش های مختلف بهداشــت و 
درمان را تحت تاثیر قرار بدهــد. آنکتاد در این گزارش بر ایجاد تعادل 
میان کمبود نظارت و نظارت بیش از حد تاکید کرده و خواستار موازنه 
میان فقدان مقررات با مقررات بیش از حد شــده است؛ موضوعی که از 
نظر کنفرانس تجارت و توســعه سازمان ملل نیازمند ایجاد انگیزه های 
ترغیبی از قبیل گسترش اســتفاده از حق ثبت اختراعات اختصاصی، 
قیمت گذاری ارزش خرید مجوز و پرداخت هزینه تعهدات اســت تا به 
این ترتیب، روند بازگشــت ســرمایه در زمینه تحقیق و توسعه تسریع 
شود. این در حالی است که کارآفرینان به صورت همزمان به انگیزه های 
ترغیبی به عنوان مثال کمک هزینه های مالی، اعتبارات در قالب مالیات 
و گسترش همکاری های بخش دولتی و خصوصی برای کمک به کاهش 

موانع موجود نیاز دارند.
آنکتــاد در پایان این گزارش، چند توصیــه در مورد نحوه حمایت از 
کارآفرینی در مراقبت های بهداشــتی دارد. مثلا برای بهبود دسترسی 
بــه منابع مالی که همچنان یک چالش بزرگ اســت، دولتها می توانند 
ارتباط بین ســرمایه گذاران و کارآفرینان را توســعه دهند. عدم اعتماد 
همچنیــن مانعی برای افزایش نوآوری ایجاد می کند، بنابراین آنکتاد از 
دولت ها می خواهد اطلاعات و انتشار شیوه های خوب را افزایش دهند 
که به ادغام نوآوری بخش خصوصی در سیســتم های بهداشت عمومی 
کمک می کند. تقویت نظام سلامت ملی نیازمند تلاش جمعی است و 
آنکتاد به حمایت از کشورهای در حال توسعه برای درک بهتر کارآفرینی 
در اقتصاد جدید ســلامت و همچنین پیشــبرد نوآوری های مبتنی بر 

کارآفرینی در بخش های سلامت ادامه خواهد داد.
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فرصت امروز: در ادبیات اقتصادی، نظام های ارزی به دو نوع نظام ارزی 
شناور و ثابت تقسیم می شــوند. البته طیف گسترده ای از ترکیب این دو 
نظام ارزی نیز در برخی از اقتصادها و دوره های زمانی انتخاب می شــود. 
در نظــام ارزی شــناور، نرخ ارز از طریق مکانیــزم عرضه و تقاضا و بدون 
دخالت دولت در بازار ارز تعیین می شود، اما در نظام ارزی ثابت، مدیریت 
نرخ ارز با بانک مرکزی اســت و سیاستگذار با مداخله در سازوکار خرید و 
فروش ارز سعی می کند قیمت تعادلی بازار ارز را حفظ نماید، اما برخلاف 
آنچه تصور می شــود، رژیم ارزی در عرصه اقتصاد کلان براساس خواسته 
سیاستگذار انتخاب نمی شود، بلکه براساس مقتضیات سیاست پولی تعیین 
می شــود؛ کما اینکه الزامات محیطی اقتصاد ایران، استفاده از رژیم ارزی 
تثبیتی را اجتناب ناپذیر ســاخته اســت، هرچند که این نظام تعیین نرخ 
ارز به دلیل انتقال پیوسته ناترازی مالی به بخش پولی و افزایش انتظارات 

تورمی همواره شکننده بوده است.
نتایج یک مطالعه نشــان می دهد اهداف اصلی سیاستگذاری پولی در 
اقتصادهای مختلف عموما حول ثبات قیمتی، موازنه ارزی، رشــد پایدار 
غیرتورمی  و ثبات مالی طراحی شــده اســت که با اســتفاده از ابزارهای 
محدود سیاستی همچون نرخ های بهره سیاستی، کل های پولی و سپرده 
قانونــی و از طریق تاثیــر در تقاضای کل، عملا انحرافــات کوتاه مدت و 
میان مدت از اهداف کمی سیاستگذار پولی را حداقل می سازند. شکاف های 
مربوط به تورم، رشد اقتصادی، ثبات مالی و بعضا نرخ اسمی ارز از اهداف 
کمی سیاستگذار بوده و مستقیما در تابع واکنش سیاستگذار و جهت گیری 
ابزارهای سیاستی در کوتاه مدت و میان مدت اثرگذار است. به  طوری که در 
شرایط تورمی از طریق افزایش فروش اوراق قرضه و عملیات ریپو، زمینه 
افزایش نرخ های بهره سیاســتی و کاهش انحرافات از اهداف سیاستگذار 

پولی را فراهم می سازند.
از نظام ارزی ثابت تا شناور

پژوهشکده پولی و بانکی در گزارش »رژیم پولی هدفگذاری روی نرخ ارز 
در قالب کریدور« با اشاره به ادبیات تجربی رژیم های ارزی و سیاستگذاری 
پولی می نویسد: نظام های تعیین نرخ ارز تابع جهت گیری، کارایی و ترکیب 
اهداف پولی در اقتصادهای صنعتی و در حال توسعه طی پنج دهه گذشته 
بوده است. در شرایطی که رژیم های پولی در اکثر اقتصادهای صنعتی حول 
هدف گذاری صرف تورمی تنظیم شده، عملا رژیم ارزی متناظر آنها از نوع 

شــناور و برعکس، رژیم های پولی حول هدف گذاری نرم تورمی همراه با 
رژیم های ارزی تثبیتی بوده است. حرکت از رژیم پولی هدف گذاری تورمی 
صرف به ســمت رژیم های پولی هدف گذاری تورم منعطف باعث افزایش 
اهمیت نرخ ارز به  عنوان لنگر اســمی انتظــارات تورمی در کنار نرخ های 
بهره سیاستی شــده است. افزایش نســبی وزن نرخ اسمی ارز به  عنوان 
لنگر انتظارات تورمی درکنار نرخ بهره سیاســتی، عملا مدیریت نوسانات 
نرخ اســمی ارز و گرایش به  ســمت رژیم های ارزی تثبیتی در دامنه های 
مجاز را در تابع واکنش سیاســتگذار پولی اجتناب ناپذیر می کند، چنانکه 
تغییرات نقدینگی به طور عام و تغییرات نرخ بهره سیاســتی، پایه پولی و 
خالص دارایی خارجی به طور خاص در جهت محدودســازی نوسانات نرخ 

ارز مدیریت می شوند.
براساس گزارش بازوی پژوهشــی بانک مرکزی، سیاست هدف گذاری 
نرخ اســمی ارز در قالب رژیم ارزی تثبیتــی، به  عنوان یکی از مولفه های 
موثر در لنگر اســمی انتظارات تورمی، در ســه مرحله اجرا می شود. ابتدا 
سیاست پولی به  علت ضعف کارایی ابزارهای سیاستی یعنی نرخ های بهره 
سیاستی و سپرده قانونی، در راستای حمایت از رژیم ارزی تثبیتی تعدیل 
می شــوند و سپس رژیم ارزی تثبیتی با توجه به عدم تعادل های گسترده 
و مستمر مالی، پولی و موازنه پرداخت های یک اقتصاد مورد هدف گذاری 
قرار می گیرد. در مرحله ســوم، الزامات سیاســتی در فرآیند گذار از رژیم 
ارزی ثابت به ســمت رژیم ارزی تثبیتی خزنده تدوین می شود که زمینه 
انتقال آتی به  ســمت رژیم های شناور را نیز فراهم می سازد. انتخاب یک 
رژیم ارزی تثبیتی براســاس نظریه منطقه پولــی بهینه به میزان کارایی 
ابزارهای سیاســت پولی، تمرکز در مبادلات مالــی ـ تجاری بین المللی، 
ماهیت تکانه های اقتصاد کلان و شدت مبادلات مالی ـ سرمایه ای موازنه 
پرداخت های ارزی بســتگی دارد. برای یک اقتصــاد باز با مبادلات بالای 
سرمایه ای که در معرض تکانه های واقعی قرار دارد، رژیم های ارزی شناور 
کارایی بیشــتری داشته و در اقتصادهای با مبادلات آزاد سرمایه ای که در 
معرض تکانه های اســمی قرار دارند، رژیم های ارزی تثبیتی به طور عام و 

منطقه پولی بهینه به  طور خاص سازگاری بیشتری دارند.
چرا رژیم ارزی تثبیتی؟

رژیم های ارزی ســازگار برای یک اقتصاد براساس چشم انداز بلندمدت 
محیط اقتصاد کلان و به صورت درون زا تعیین می شــود و به  هیچ عنوان 

به  صورت برون زا و مبتنی بر اهداف سیاســتگذار پولی انتخاب نمی شوند. 
رژیم های ارزی تثبیتی در شرایطی توسط مقامات پولی انتخاب می شوند 
که برخی  از مولفه های کلان همانند ســطوح ذخایر احتیاطی بین المللی 
در دامنه ایمن، تراز پرداخت های اقتصاد در کوتاه مدت با کسری جریانات 
نقدی و وضعیت ناپایدار، ترکیب نقدینگی با ســهم بالای پول در شــبکه 
بانکی، ســلامت نظام مالی در حوزه های نهادی، مقررات و ابزارهای دارای 
ضعف، کارایی سازوکارهای انتقال پولی در فرآیند انتقال تحولات سیاست 
پولی بر بخش های حقیقی و مالی محدود و با تمرکز بیشتر بر بخش های 
مالی، عملکرد نظام مالی در تطهیر کســری بودجه دولت ضعیف باشد و 
همچنین اعتبار سیاستگذار پولی در سطوح پایین قرار دارد. مجموعه این 
مولفه ها در کنار ظرفیت سیاستگذاری اقتصاد کلان مستقیما در انتخاب 
نوع رژیم ارزی موثر اســت و طبیعتا اگر شــرایط ایــن مولفه های کلان 

اقتصادی تغییر کند، از رژیم ارزی شناور استفاده خواهد شد.
الزامات محیطی اقتصاد ایران استفاده از رژیم نرخ ارز تثبیت شده خزنده 
را اجتناب ناپذیر ســاخته است. روندهای مختلف تاریخی از نرخ های بهره 
واقعی منفی در کنار ســهم بالای صــادرات غیرنفتی کالاها و خدمات از 
منابع حساب جاری، به ترتیب موجب اتکا به نرخ ارز به عنوان لنگر اسمی 
انتظارات تورمی و همچنین شکل گیری روند تعدیلی خزنده جهت انتقال 
شــکاف تورم داخلی و خارجــی بر نرخ ارز با هدف حفــظ قدرت رقابت 
صــادرات کالاها و خدمات غیرنفتی جهت مقابله با تضعیف رابطه مبادله 
ناشــی از تورم بالای داخلی شده اســت. عرضه و تقاضای ارز در اقتصاد 
ایران که بازارهــای مالی آن عمق محدودی دارند و اشــخاص غیرمقیم 
امکان ســرمایه گذاری نهادی در بازارهای مالــی را ندارند، عمدتا متأثر از 
مولفه های تجارت خارجی، مبادلات بین المللی عوامل اولیه تولید، خالص 
خروج سرمایه، انتقالات جاری اشخاص مقیم و دلاری شدن گسترده است 
که در کنار تکانه های ساختاری ناشی از تحریم و محدودیت روابط بانکی 
بین المللی، موازنه ارزی کشور را شکل می دهند. مهمترین مولفه واکنشی 
به عدم برقراری نظریه برابری نرخ های بهره و رشــد تورم انتظاری، پدیده 
دلاری شدن اشــخاص و نهادهای اعتباری بوده که هم زمان موجب رشد 
تقاضای نقدی، افزایش مازاد تقاضا و افزایش پلکانی نرخ ارز شــده است. 
افزایش نرخ ارز نیز موجب رشــد قیمت تمام شــده تولید، کاهش رشــد 

اقتصادی و افزایش هزینه خانوارها و بنگاه ها شده است.

انتخاب رژیم ارزی به مقتضیات اقتصادی کشورها بستگی دارد

سیاستگذاری پولی در نظام های ارزی

عملکرد یک هفته گذشته بازار ارز از ریزش بیش از 2 هزار تومانی قیمت 
دلار حکایت دارد؛ به طوری که هر دلار آمریکا از کانال 41 هزار تومان به 
کانال 39 هزار تومان رسید. در حال حاضر، هر دلار آمریکا در بازار تهران، 
39 هزار و 483 تومان قیمت دارد و این در حالی است که اسکناس سبز 
در یک هفته قبــل، 41 هزار و 615 تومان قیمت خورده بود. روند نزولی 
قیمت دلار در هفته گذشته به کانال 38 هزار تومان هم رسیده و تا حدود 
38 هزار تومان و 759 تومان کاهش یافته بود، اما در این کانال بیشــتر از 

یک روز نتوانست جاخوش کند و دوباره به کانال بالاتر رفت.
افــت حدود 2 هزار و 132 تومانی )معــادل 5.1 درصد( قیمت دلار در 
یک هفته گذشته در حالی است که همچنان دلار 39 هزار و 483 تومانی، 
حدود 3 هزار و 586 تومان بالاتر از یک ماه قبل اســت. بررســی ها نشان 
می دهد که قیمت دلار در طول یک ماه گذشــته حدود 9.9 درصد گران 
شــده است. هر دلار آمریکا در یک ماه قبل بالغ بر 35 هزار و 930 تومان 
بوده اســت. گزارش های میدانی از معاملات بازار ارز حاکی از آن است که 
فعالان بازار دربــاره روند آتی قیمت ها چندان اظهارنظر نمی کنند. با این 
وجود، برخی از فعالان معتقدند که با تثبیت دلار در یک محدوده خاص، 
بســیاری از معامله گران با زیان روبه رو می شــوند و به این ترتیب، از بازار 
خارج و به ســمت بازارهای دیگری می روند. بر همین اساس، فعالان بازار 
ارز ترجیح داده اند که خرید و فروش خود را به روزهای بعد موکول کنند 

تا بلکه قدرت بازارساز تا حدی برای آنها آشکار شده باشد.
با تغییر رئیس کل بانک مرکزی و ورود »محمدرضا فرزین« به ساختمان 

لاجوردی خیابان میرداماد، او از سیاست تثبیت ارز نیمایی سخن گفت و 
این در حالی اســت که فعالان اقتصادی به ویژه صادرکنندگان از ابهام در 
سیاســت های ارزی دولت نگران بوده و به جای تثبیت نرخ ارز، خواســتار 
ثبات غیردســتوری در بازار ارز هســتند. رونمایی از سیاست جدید بانک 
مرکزی و تعیین نرخ 28 هزار و 500 تومان برای ارز ســامانه نیما، فعالان 
اقتصادی و صادرکنندگان را نگران کرده اســت. تعیین قیمت دســتوری 
برای دلار همواره مورد انتقاد بخش خصوصی بوده؛ چراکه باور دارد کاهش 
مصنوعــی قیمت ارز نه تنها این بازار را در داخل ســامان نمی دهد، بلکه 
انگیزه افراد را برای صادرات از بین می برد و این موضوع در شرایط تحریمی 

که کشور به درآمدهای ارزی نیاز بیشتر دارد، قابل توجیه نیست.
آنچه بیش از هر چیز در وضعیت کنونی محیط کســب وکار از ســوی 
صادرکنندگان مطالبه می شــود، ثبات نرخ ارز است. از طرف دیگر، دولت 
باید سیاست دستوری را کنار بگذارد و اجازه دهد بازار متناسب با شرایط 
عرضه و تقاضا خود را پیدا کند. شــرایط امروز اقتصاد ایران که با ابهام در 
سیاست های ارزی مواجه است، کار را برای صادرکنندگان پیچیده کرده و 

قدرت تصمیم گیری و برنامه ریزی را از آنها گرفته است.
در این خصوص، »احمدرضا فرشــچیان« از صادرکنندگان محصولات 
کشاورزی به »اتاق ایران آنلاین« می گوید: عددی که به عنوان قیمت ارز 
نیمایی توسط رئیس کل بانک مرکزی اعلام شد، تنها یک عدد بود و هیچ 
مکانیسمی درباره انتخاب این عدد تشــریح نشده است؛ ازاین رو ابهامات 
زیادی در این باره وجود دارد. به نظر می رســد سیاست بانک مرکزی این 

باشــد که نرخ دیگری برای بازار متشکل ارزی تعیین کند و صادرات را به 
این سمت سوق دهد، اما تا به امروز به این ابهامات پاسخ داده نشده است. 
در هر حال، اگر قرار باشــد 28 هــزار و 500 تومان جای 4200 تومان را 

بگیرد، بدون شک به صادرات آسیب خواهد زد.
این فعال اقتصادی، تثبیت دستوری قیمت ارز را سیاستی شکست خورده 
و ضد مکانیزم های اقتصادی می دانــد و ابراز امیدواری می کند که هرچه 

سریع تر سیاست های ارزی دولت به صورت شفاف تشریح شود.
در همین رابطه، کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران نیز در جدیدترین 
نشســت، موضوع صادرات فرآورده های نفت، گاز و پتروشــیمی را مورد 
بررســی قرار داده است. براســاس آنچه در این نشست عنوان شده است، 
دایره شــمول ارز 28 هزار و 500 تومان که برای ارز ســامانه نیما تعیین 
شــده، مشخص نیســت. در ابتدا که رئیس کل بانک مرکزی از این رقم 
ســخن گفت، قرار بــر این بود که واردات کالاهای اساســی، مواد اولیه و 
ماشین آلات با نرخ نیمایی انجام شود، اما شنیده ها حاکی از این است که 
این موضوع وارد مرحله کارشناســی شده و در حال حاضر سیاست ارزی 

مشخصی وجود ندارد.
در مجمــوع، فعالان اقتصادی بخش خصوصی بر این باورند که اگر قرار 
اســت تصمیمی گرفته و اجرایی شود، علاوه بر اینکه باید براساس اصول 
پذیرفته شده اقتصادی باشد، باید ســه ماه زودتر درباره آن اطلاع رسانی 
صــورت گیرد تا بخش خصوصی و تجار و صادرکنندگان خود را برای آن 

آماده کنند.

قیمت دلار در یک هفته 2 کانال پایین آمد

بیم و امید قیمت دستوری ارز

بانکنامه

آخرین وضعیت بازار رمزارزها
بیت کوین رکورد زد

براســاس داده های ارائه شده توســط »جیمز باترفیل« رئیس تحقیقات 
کوین شــیرز، نوســانات 30 روزه بیت کوین به 18.7 درصد کاهش یافته 
بنابراین از نظر نوسان به کمترین حد خود رسیده است. به گزارش کریپتو، 
علی رغم ایــن واقعیت که حجم بیت کوین کاهــش قابل توجهی را تجربه 
کرده اســت، بزرگترین ارز رمزنگاری شده جهان همچنان تقریبا 5 میلیارد 
دلار در روز در صرافی های مورد اعتماد معامله می شــود. به گفته باترفیل، 
این مورد ثابت می کند که همچنان بیت کوین دارایی باقی مانده که بسیار 
به پول نقد نزدیک اســت. قیمت بیت کوین در دهه گذشــته دســتخوش 
نوسانات شدیدی بوده و حداقل می توان گفت که غیرقابل پیش بینی است 
و عواملی مانند حدس و گمان، مسائل فنی، اقدامات نظارتی و رویدادهای 

کلان همگی می توانند بر قیمت آن تاثیر بگذارند.
بیت کوین به دلیل نوســانات زیاد و فقــدان یک مرجع مرکزی یا دولتی 
برای تنظیم آن، به یک پیشــنهاد ســرمایه گذاری پرخطر برای بسیاری از 
سرمایه گذاران تبدیل شده است. این واقعیت که بیت کوین توسط هیچ کالا 
یا خدمات ملموسی پشــتیبانی نمی شود، آن را مستعد نوسانات چشمگیر 
قیمت در هــر دو جهت در مدت زمان کوتاهی می کنــد؛ به عنوان مثال، 
قیمــت بیت کوین در نوامبر 2021 زمانی کــه تقاضا برای ارز دیجیتال در 
بالاترین حد خود قرار داشــت به 69هزار دلار رســید، اما یک ســال بعد 
با سرد شــدن بازار به 15هزار دلار ســقوط کرد. این ارز دیجیتال پس از 
تجربه نزولی بزرگ پس از ســقوط صرافی اف تی ایکس، چندین هفته در 
بلاتکلیفی گیر کرده اســت. مجموع ارزش بــازار جهانی ارزهای دیجیتالی 
در حال حاضر 824.48 میلیارد دلار برآورد می شــود که این رقم نســبت 
به روز قبل 0.95 درصد بیشــتر شده اســت. در حال حاضر 39.58 درصد 
کل بــازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز 0.08 

درصد کاهش داشته است. 

در نخستین هفته سال نو
نفت روسیاه شد

رشــد مطلوب اشتغال آمریکا در دســامبر نتوانست به قیمت نفت برای 
حفظ روند افزایشی کمک کند و بازارهای نفت با بزرگترین کاهش هفتگی 
در یک ماه گذشــته روبه رو شدند. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
در بازار نیویورک با 10 سنت معادل 0.1 درصد افزایش، در 73 دلار و 77 
سنت در هر بشکه بسته شد در حالی که ابتدای معاملات تا مرز 75 دلار و 
45 سنت پیشروی کرده بود. شاخص نفت آمریکا برای کل هفته، 8درصد 
کاهــش ثبت کرد کــه بزرگترین کاهش هفتگی از هفتــه منتهی به دوم 
دســامبر بود. این کاهش هفتگی پس از ریزش 10 درصدی شاخص وست 
تگزاس اینترمدیت در روزهای سه شــنبه و چهارشنبه روی داد که بدترین 
رکورد معاملات دو روز نخســت سال برای این شاخص از سال 1991 بود. 
همچنین بهای معاملات نفت برنت در بازار لندن، با 12 ســنت معادل 0.2 
درصد کاهش، در 78 دلار و 57 ســنت در هر بشکه بسته شد. نفت برنت 
روز جمعه تا مرز 80 دلار و 56 سنت صعود کرده بود. بهای معاملات نفت 

برنت برای کل هفته، 9 درصد کاهش یافت.
ریزش شاخص های نفت در دو روز نخست سال 2023، در پی هشدارهای 
جدید درباره رکود اقتصاد جهانی و نگرانی از تکرار بحران ســه سال پیش 
ویروس کرونا در چین روی داد. روند افزایشی که نفت در ابتدای معاملات 
روز جمعه داشــت، تحت تاثیر رشد ملایم مشاغل در آمریکا و پایین رفتن 
انتظارات برای افزایش بیشــتر نرخ بهره توسط فدرال رزرو رخ داد. گزارش 
وزارت کار آمریکا نشــان داد اقتصاد این کشور ماه میلادی گذشته، 223 
هزار شغل جدید ایجاد کرده است که حدود 40 هزار شغل کمتر از نوامبر 
و پایین ترین آمار اشتغال از دسامبر سال 2021 بود. همچنین رشد اشتغال 
در دسامبر، بســیار پایین تر از پیش بینی اقتصاددانان از اضافه شدن 202 
هزار شــغل جدید بود. اما فعالان بــازار همچنان پیش بینی می کنند بانک 
مرکزی آمریکا پس از چهار دور افزایش 75 واحدی و یک دور افزایش 50 

واحدی، نرخ بهره را 25 واحد افزایش خواهد داد.
روند قیمت نفت در هفته جاری به وضعیت تورم بستگی خواهد داشت. 
بازارها منتظر انتشــار شــاخص قیمت مصرف کننده آمریکا برای دسامبر 
هســتند. این شــاخص پس از اینکه در ژوئن به 9.1 درصد صعود کرد که 
بالاترین رکورد در چهار دهه گذشــته بود، در نوامبر به 7.1 درصد رسید. 
کاهش تورم، پس از افزایش بی وقفه نرخ بهره توســط فدرال رزرو روی داد 
کــه در فاصله مارس تا دســامبر، 425 واحد به نرخ بهره اضافه کرد. پیش 
از آن، نرخ بهره آمریکا در واکنش به شــیوع جهانی کووید، نزدیک به صفر 

و تنها 25 واحد بود.
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قائم مقام وزیر صمت تشریح کرد
مزایای عرضه خودرو در بورس کالا

قائم مقام وزیــر صمت با بیان اینکه عرضه خــودرو در بورس، 
ضدرانت، بهترین و عادلانه ترین روش اســت، گفت عرضه خودرو 
در بــورس باعث حذف رانت و کنار رفتــن چرخه های دلالی در 

بازار شده است.
محمدصــادق مفتح، قائم مقام وزیــر صنعت، معدن و تجارت با 
اشــاره به عرضه خودرو در بورس کالا به ایرنا، گفت: آمار نشــان 
می دهد با عرضه خودرو در بورس کالا تولیدکننده و مصرف کننده 
هم زمان منتفع شــده اند و دلالانی که از فاصله قیمتی خودروها 

ارتزاق می کردند نیز از گردونه معاملات کنار رفته اند.
او با بیان اینکه حذف رانت، بهترین مســتند و دلیل برای اعلام 
کارآمدی بورس اســت، افزود: عده ای اعلام می کنند رشد قیمت 
خــودرو به دلیل عرضه در بورس کالا اســت کــه این ادعا قطعا 
درست نیســت، چراکه همه می دانیم به دلیل کاهش ارزش پول 
ملــی، افراد زیادی برای حفظ ارزش پــول خود به خرید خودرو 
روی آورده اند و به عبارتی، بخشی از تقاضای بازار خودرو مصرفی 
نیســت. وقتی نرخ ارز بالا می رود، تقاضا در بازارهای طلا، مسکن 
و خــودرو نیز افزایش می یابد که امروز موثرترین راه برای کاهش 
فاصله تقاضای زیاد و عرضه محدود، استفاده از بستر شفاف بورس 
اســت. مفتح با بیان اینکه خودرو کالای سرمایه ای نیست، گفت: 
در تلاش هســتیم با اجرای اقداماتی که جریان دارد، خیلی زود 
انگیزه خرید ســرمایه ای در خودرو حذف شود و مصرف کنندگان 
در طــرف تقاضا باقی بمانند. به گفتــه وی، کم هزینه ترین روش 
برای اقتصاد و حذف رانت و پاسخ به تقاضای بازار، عرضه خودرو 
در بورس کالاست تا با پیاده سازی برنامه ها و رشد تولید به تعادل 

بازار برسیم.

جزییات معاملات در بازار شرکت های کوچک 
و متوسط فرابورس

معاونت نظارت بازار فرابورس ایران طی اطلاعیه ای دستورالعمل 
اجرایی نحوه انجام معاملات ســهام و حق تقدم خرید ســهام در 
بازار شــرکت های کوچک و متوســط در این بازار را تشریح کرد. 
به گزارش روابط عمومی فرابورس ایران، این دستورالعمل شامل 
9 ماده اســت که نحوه معاملات در این بازار را به طور کامل شرح 
داده است. براساس دستورالعمل مذکور، خرید سهام و حق تقدم 
سهام در این بازار فقط توسط سرمایه گذاران حرفه ای امکان پذیر 
اســت. همچنین در این دستورالعمل جزییات نحوه اولین عرضه، 
معاملات ثانویه و نحوه توقف و بازگشــایی نماد معاملاتی تشریح 
شده است. دامنه نوسان روزانه بازار شرکت های کوچک و متوسط 

به میزان 5 درصد تعیین  شده است.

بازدهی بورس پس از 3 هفته منفی شد
عقبگرد بورس در هفته دوم دی

دماســنج اصلی تالار شیشــه ای در حالی پس از دو روز قرمز در 
ابتدای هفته گذشــته، در ســومین روز هفته کامبک زد و با رشد 
1.84 درصدی تا ســطح یک میلیون و 593 هزار واحد بالا آمد که 
این روند نوســانی در ادامه هفته نیز ادامه پیدا کرد و نماگر اصلی 
بورس با افــت 0.11 درصدی در معاملات سه شــنبه و افت 0.77 
درصدی در معاملات چهارشــنبه نهایتا با بازدهی هفتگی منفی 4 
درصد و ایســتادن در ارتفاع یک میلیون و 579 هزار واحد به کار 

خود در هفته دوم زمستان پایان داد.
شــاخص کل بورس در اولیــن روز کاری هفته، 56  هزار و 819 
واحد سقوط کرد و وارد کانال 1.5 میلیون واحدی شد. شاخص کل 
در روز یکشنبه نیز 26 هزار و 119 واحد پایین آمد اما روز دوشنبه 
28 هزار و 909 واحد افزایش ارتفاع داد. شاخص کل روز سه شنبه 
بار دیگــر افت کرد و هزار و 910 واحد افت کــرد. در آخرین روز 
معاملاتی هفته نیز شــاخص کل 12 هزار و 196 واحد ریزش کرد. 
شــاخص کل در آخرین روز معاملاتــی هفته به رقم یک میلیون و 
590 هزار واحد رسید و نسبت به آخرین روز معاملاتی هفته قبل، 
68 هزار و 158 واحد پایین تر ایستاد تا پس از سه هفته نزول کند 
و بازدهی هفتگی منفی 4 درصد را ثبت نماید. شاخص کل هم وزن 
نیز در پایان این هفته نســبت به هفتــه قبل، 7 هزار و 482 واحد 

پایین تر ایستاد و بازدهی منفی 1.6 درصدی را ثبت کرد.
میانگین ارزش معاملات در هفتــه اخیر، 55 هزار و 589 تومان 
بوده که نسبت به رقم 61 هزار و 994 میلیاردی هفته پیشین، افت 
10 درصدی را نشان می دهد. میانگین ارزش معاملات خرد بورس 
در این هفته به 8 هزار و 448 میلیارد تومان رســید که نســبت به 
رقم 8 هزار و 286 میلیاردی هفته پیشین، 2 درصد افزایش داشته 
اســت. میانگین ارزش صف های فروش در هفته اخیر 438 میلیارد 
تومان بود که از میانگین هفته  پیشــین 221 میلیارد تومان بیشتر 
بود و از رشــد 102 درصدی حکایت دارد. بالاترین رقم هفته 547 
میلیارد تومان بود که در روز چهارشــنبه ثبت شد و کمترین رقم 
7 میلیارد تومان بود که در روز دوشــنبه به ثبت رســید. همچنین 
میانگین ارزش صف های خرید در ایــن هفته 482 میلیارد تومان 
بود که از میانگین هفته گذشــته 207 میلیــارد تومان کمتر بود. 
بدین ترتیــب، میانگین ارزش صف های خریــد در هفته اخیر 30 
درصد کاهش یافت. بالاترین رقــم هفته با 901 میلیارد تومان در 
روز دو  شنبه ثبت شد و پایین ترین رقم با میزان 261 میلیارد تومان 

به روز  شنبه برمی گردد.
برخلاف هفته پیشــین، در دو روز ابتدایی هفته گذشــته شاهد 
خروج پول حقیقی بودیم. در روز شنبه ارزش خالص تغییر مالکیت 
حقیقی به حقوقی بازار 801 میلیارد تومان بود. روز یکشــنبه نیز 
778 میلیارد تومان خارج شد و روز دوشنبه همسو با رشد شاخص 
کل بــورس، 550 میلیارد تومان پول حقیقی وارد بازار شــد. روز 
سه شنبه بار دیگر روند خروج ســرمایه حقیقی از سر گرفته شد و 
242 میلیارد تومان خارج شــد. روز چهار شنبه نیز سرمایه حقیقی 
وارد شــد که ارزش آن 47 میلیارد تومان بود. در مجموع کل هفته 
هــزار و 225 میلیارد تومــان پول حقیقی از بورس خارج شــد و 

میانگین روزانه خروج پول حقیقی به 245 میلیارد تومان رسید.

خبرنــامه

فرصــت امروز: به نظر می رســد تالار شیشــه ای این روزهــا غیرقابل 
پیش بینی تر از همیشه به کار خود ادامه می دهد و روند نوسانی معاملات 
سهام، پیش بینی دادوســتدها برای بورس بازان و معامله گران را به امری 
دشــوار و تقریبا ناممکن بدل کرده اســت؛ کما اینکه بورس بازان و اهالی 
بازار سهام در هفته گذشته پس از شکست پرقدرت مقاومت 1.6 میلیون 
واحدی، آماده آغاز دوره جدیدی از روند صعودی بورس بودند، اما با تغییر 
رئیس کل بانک مرکزی و رونمایی از سیاست تثبیت ارز نیمایی، با فضای 
هیجانی در تالار شیشه ای مواجه شدند. بدین ترتیب، بازدهی بورس تهران 
پس از گذشت سه هفته بار دیگر منفی شد و شاخص کل بورس با بازدهی 
هفتگی منفی 4 درصد و ایستادن در ارتفاع یک میلیون و 579 هزار واحد 
بــه کار خود در هفته دوم دی ماه پایان داد. نماگر اصلی بورس تهران در 
معاملات اولین روز از هفته ســوم دی ماه نیز بــار دیگر به روند صعودی 

بازگشت و با رشد 1.2 درصدی در مرز 1.6 میلیون واحد ایستاد.
با فروکش کردن امیدها نسبت به احیای برجام و رشد انتظارات تورمی، 
بازارهای دارایی در هفته های گذشــته، موج جدیــدی از افزایش قیمت 
را تجربه کرده اند. در چنین شــرایطی ســرمایه گذاران برای حفظ ارزش 
دارایی های خود به بازارهای ارز و ســکه رغبت شدیدی نشان داده اند. به 
طوری که قیمت دلار در روزهای گذشــته به مرز 40 هزار تومان و قیمت 
ســکه به مرز 20 میلیون تومان رســید. بورس نیز سوار بر موج انتظارات 
تورمی و همپای ســایر بازارها در مسیر صعودی قدم برداشت، تا اینکه با 
تغییر رئیس کل بانک مرکزی و رونمایی از سیاســت های جدید ارزی در 
یک هفته گذشته دچار نوسان شد. با این حال، نماگرهای بورسی در آغاز 
معاملات ســومین هفته دی ماه سبزپوش شدند و شاخص کل مجددا به 

آستانه مقاومت 1.6 میلیونی رسید.
صدرنشینی گروه خودرو و بانک ها

دماسنج اصلی تالار شیشــه ای در حالی پس از دو روز قرمز در ابتدای 
هفته گذشته، در سومین روز هفته کامبک زد و با رشد 1.84 درصدی تا 
سطح یک میلیون و 593 هزار واحد بالا آمد که این روند نوسانی در ادامه 
هفته ادامه پیدا کرد و نماگر اصلی بورس با افت 0.11 درصدی در معاملات 

سه شــنبه و افت 0.77 درصدی در معاملات چهارشنبه نهایتا با بازدهی 
هفتگی منفی 4 درصد و ایستادن در ارتفاع یک میلیون و 579 هزار واحد 
به کار خود در هفته دوم دی ماه پایان داد. بازدهی منفی بورس در هفته 
گذشته در حالی است که بورس در هفته نخست دی ماه به بازدهی بیش 
از 10 درصدی رســیده بود. در آغاز معاملات هفته جاری نیز شاخص کل 
بورس 1.2 درصد رشد کرد تا با ایستادن در ارتفاع یک میلیون و 598 هزار 
واحد، بار دیگر در آستانه عبور از مقاومت 1.6 میلیون واحدی قرار بگیرد. 
شــاخص کل هم وزن نیز به بازدهی 1.89 درصدی و شاخص کل قیمت 
به بازدهی 1.20 درصد رســید. بدین ترتیب، شاخص کل هم وزن با رشد 
8 هزار و 924 واحدی به کانال 482 هزار واحد رســید و شاخص قیمت 
پس از صعود 4 هزار و 305 واحدی در کانال 363 هزار واحد آرام گرفت. 
نمادهــای گروه خودرو و قطعات در کنار گروه بانک ها از نمادهای موثر بر 
رشــد شاخص کل بورس بودند. خودرو، خســاپا، خگستر در کنار شستا، 
وپاســار و بملت از جمله نمادهای پرتراکنش در دادوستدهای روز شنبه 
بوده اند که همگی از نمادهای متعلق به خودرویی ها و بانکی ها هستند. با 
این وجود، بیشترین اثربخشی بر شاخص کل به معامله نماد فولاد با یک 
هزار و 435 واحد رشد تعلق دارد همچنین نماد فملی با اثربخشی هزار و 

300 واحدی، شاخص کل را به بالا رانده است.
روند رشد شــاخص کل بازار سرمایه با کاهش قیمت سکه و دلار پس 
از روی کار آمدن رئیس جدید بانک مرکزی همراه شــده اســت. هرچند 
گزارش های میدانی از بی تقاضایی و کاهش نســبی حباب ســکه در بازار 
حکایت دارد، اما انتظارها از رشــد بیشتر قیمت در بازارهایی از این دست 
ممکن است به خروج هیجانی سرمایه گذاران از بورس و فرابورس بینجامد. 
روند صعودی که در معاملات اولین روز هفته در بورس مشاهده شده، در 
فرابورس هم در جریان است، به طوری که شاخص کل فرابورس نیز با رشد 
بیش از 51 واحدی به کانال 20 هزار و 267 واحدی رسیده است. در هفته 

گذشته ورود بیشترین میزان از پول حقیقی به فرابورس ثبت شده است.
شروع سبز در هفته سوم دی

در جریان معاملات شنبه 17 دی ماه، شاخص کل بورس تهران با رشد 

18 هزار و 939 واحدی )1.2 درصد( به ســطح یک میلیون و 598 هزار 
واحد و شــاخص هم وزن با 8 هزار و 924 واحد )1.89 درصد( افزایش به 
رقم 482 هزار و 124 واحد رسید. بیش از 22 میلیارد و 43 میلیون سهم، 
حــق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 105 هزار و 23 میلیارد ریال در بورس 
تهران دادوستد شد. گروه خودرو با 121 هزار و 509 معامله به ارزش 16 
هزار و 155 میلیارد ریال در صدر گروه های بورسی ایستاد. همچنین گروه 
بانک هــا با 62 هزار و 306 معامله بــه ارزش 7 هزار و 955 میلیارد ریال، 
گروه فرآورده های نفتی با 41 هزار و 882 معامله به ارزش 4 هزار و 494 
میلیارد ریال، گروه فلزات اساسی با 41 هزار و 444 معامله به ارزش 3 هزار 
و 604 میلیارد ریال و گروه شیمیایی با 35 هزار و 183 معامله به ارزش 3 

هزار و 248 میلیارد ریال در صدر برترین گروه ها قرار گرفتند.
شــرکت فولاد مبارکه اصفهان با یک هزار و 435 واحد، ایران خودرو با 
یک هزار و 315 واحــد، ملی صنایع مس ایران با یک هزار و 300 واحد، 
معدنی و صنعتی گل گهر با یک هزار و 300 واحد و سرمایه گذاری تامین 
اجتماعی با یک هزار و 285 واحد بیشترین تاثیر مثبت را بر رشد شاخص 
کل داشتند. در مقابل اما شرکت سرمایه گذاری غدیر با 292 واحد، پالایش 
نفت بندرعباس با 109 واحد، پتروشیمی خارک با 73 واحد، پتروشیمی 
خراسان با 61 واحد و پالایش نفت تبریز با 56 واحد با تاثیر منفی بر رشد 

شاخص همراه شدند.
در آن سوی بازار سرمایه نیز شــاخص کل فرابورس با افزایش 51.95 
واحدی به رقم 20 هزار و 267 واحد رسید. در این بازار بیش از 5 میلیارد 
و 550 میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار بــه ارزش 51 هزار و 93 
میلیارد ریال دادوستد شد. شــرکت پلیمر آریاساسول با 19 واحد، بانک 
دی با 9 واحد، تولید نیروی برق دماوند با 9 واحد، بهمن دیزل با 7 واحد 
و آهن و فولاد غدیر ایرانیان با 4.8 واحد بیشــترین تاثیر مثبت را بر رشد 
شاخص داشتند. همچنین بیمه پاسارگاد با 102 واحد، شرکت سنگ آهن 
گهرزمین با 9 واحد، شرکت پالایش نفت شیراز با 3.6 واحد، تهیه و توزیع 
غــذای دنا آفرین فدک با 3 واحــد و پالایش نفت لاوان با 2 واحد با تاثیر 

منفی بر رشد شاخص فرابورس همراه بودند.

سبزپوشی بورس تهران در آغاز هفته سوم زمستان

بورس در مرز 1.6 میلیون ایستاد

جمعی از کارشناســان و فعالان بازار سرمایه با انتشار نامه ای به سران قوا نسبت 
بــه برخی اقدامات علنی گروهی علیه شفاف ســازی معاملات در صنعت خودرو و 
جلوگیری از حذف رانت و قیمت گذاری دســتوری هشــدار دادند و خواستار مانع 
بازگشت رانت به بازار خودرو شدند. اهالی بازار سرمایه در این نامه  با استناد به آمار 
رســمی معاملات خودرو در بورس کالا، حمایت هم زمان این اقدام از تولیدکننده، 
ســهامدار و مصرف کننده را یادآور شــده اند، به طوری که نتیجه فروش 25 هزار و 
742 خودرو در بورس کالا تا نیمه دی ماه، انتقال 7 هزار و 500 میلیارد تومان سود 

از جیب دلالان به خودروساز و خریدار خودرو بوده است.
به گزارش سنا، در متن این نامه آمده است: »التهاب بازار خودرو به دلیل اجرای 
سیاســت های نادرســت از دولت های قبل تاکنون ادامه دارد و انواع روش ها برای 
سرکوب بازار به نیت کنترل قیمت ها آزموده شده و نتیجه ای در پی نداشته است؛ 
از ســپردن قیمت ها به شورای رقابت تا شورای سیاســتگذاری اقتصادی دولت و 
قرعه کشــی های عجیب همه اقداماتی بوده که سیاستگذار با هدف کنترل بازار به 
کار گرفته، اما این دست تلاش ها نه تنها به تعادل بازار کمکی نکرده، بلکه براساس 
اعلام فعالان صنعت خودرو، رانت 250 هزار میلیارد تومانی ناشــی از قیمت گذاری 
دســتوری را نصیب ویژه خواران کرده است. همچنین طبق آمارهای رسمی، پدیده 
شــوم قیمت گذاری دســتوری، صنعت خودرو را با زیان 120 هزار میلیارد تومانی 
مواجه ساخته که این مشکلات باعث شد تا مسیر شفاف و قانونی به نام بورس کالا 

برای رهایی این صنعت از قیمت گذاری دستوری انتخاب شود.
واکاوی جزییات معاملات بورس کالا از آغاز عرضه خودرو تاکنون )اردیبهشت تا 
نیمه دی( حکایت از احیای ســودآوری در صنعت خودروسازی و در مقابل حمایت 
از مصرف کنندگان نهایی دارد که با ادامه این روند و البته رشد عرضه خودروسازان 

در بورس کالا، این آمارها بهبود نیز خواهد یافت؛ امید می رود سیاستگذار با حمایت 
ســران محترم سه قوه از فروش بدون واسطه خودرو زیر نورافکن های بازار سرمایه 
حمایت کند. بررسی روند معاملات خودرو در بورس کالا از ابتدای عرضه یعنی 28 
اردیبهشت ماه تا 15 دی ماه، روند سودآوری خودروسازان و مصرف کنندگان نهایی 
را نشــان می دهد. در مجموع هفت شرکت خودروسازی موفق به فروش 25 هزار و 
742 دستگاه خودرو در بورس کالا شده اند که با احتساب اختلاف قیمت کارخانه با 
بازار آزاد، نزدیک به 7 هزار و 500 میلیارد تومان منافع حاصل از فروش خودرو در 
بورس کالا به خودروساز، خریداران نهایی و دولت رسیده است. از این میزان 4.74 
همت ناشــی از اختلاف قیمت دستوری کارخانه و قیمت کشف شده در بورس به 
خودروسازان، 2.75 همت ناشی از اختلاف قیمت بازار غیررسمی و قیمت بورس به 
مصرف کننده نهایی و 430 میلیارد تومان به عنوان درآمد شناسایی شده از طریق 
مالیات بر ارزش افزوده به دولت رســیده اســت. به عبارت دیگر، اگر همین حجم 
محدود خودرو در بورس کالا معامله نمی شــد، 7.5 همت به دلیل سازوکار سراسر 
نادرست قرعه کشی و اجبار خودروسازان به فروش با قیمت های دستوری به جیب 

عده ای واسطه روانه می شد.
به واســطه عرضه خودرو در بورس، 3.11 هزار میلیارد تومان سود نصیب ایران 
خودرو شده و سود حاصل از فروش محصولات در بورس کالا برای بهمن موتور یک 
هزار میلیارد تومان، مجتمع صنعتی آرین پارس موتور 350 میلیارد تومان، بهمن 
دیزل 90 میلیارد تومان، ســایپا 90 میلیارد تومان و برای ســیباموتور 70 میلیارد 
تومان برآورد می شود. در مقابل، مصرف کنندگان نیز از این فرآیند سود برده اند و این 
سود در خودروهای مختلف متفاوت بوده است. بررسی میزان سود همه خریداران 
خودرو از بورس کالا به جز یک محصول ایران خودرو و یک محصول گروه بهمن که 

برای نخستین بار در بورس کالا عرضه شدند و قیمت بازار برای آنها موجود نیست، 
قابل محاســبه اســت و در مجموع خریداران خودرو معادل 2 هزار و 740 میلیارد 

تومان محصولات مورد نیازشان را ارزان تر از بازار غیررسمی خریده اند.
بخش زیادی از افزایش قیمت خودرو ناشــی از ممنوعیت واردات تا همین چند 
هفته گذشــته اســت که سیاســتگذار در حمایت از تولید داخلی وضع کرده بود. 
همچنین به دلیل محاســبه تعرفه واردات براســاس آخرین نرخ ارز لاجرم هزینه 
فرصــت خرید خودرو در بازار آزاد با نرخ ارز فارغ از مکانیزم عرضه نوســان خواهد 
کرد؛ بنابراین بخشــی از افزایش قیمت خودرو در بازار ناشی از این مسئله بوده، اما 
حامیان رانت خودرو به دلیــل هم زمانی افزایش نرخ ارز با عرضه خودرو در بورس 
کالا طی چند هفته اخیر، به اشتباه یا آگاهانه مکانیزم شفاف عرضه در بورس کالا را 
زیر سوال می برند. هدف ما از نگارش این نامه، حمایت همه جانبه نهادهای ذی ربط 
از مسیر شفاف و ضد رانت عرضه خودرو در بورس کالا است؛ چراکه این اقدام باعث 
شده علاوه بر جان گرفتن صنعت خودرو و رشد تولید به مرور استناد به قیمت های 
کاذب بازار غیررســمی خودرو کمرنگ شود و همه مردم برای دریافت قیمت های 
واقعی خودرو به تابلوی بورس نگاه کنند؛ قیمت هایی که در صورت حمایت سران قوا 
و افزایــش حجم عرضه خودروهای تولید داخل در بورس کالا، ظرف مدت کوتاهی 
آرام گرفته و مردم نیز پس از چند سال پرالتهاب، شرایط متعادل و خرید به صرفه 
خودرو را تجربه خواهند کرد. در پایان اینکه سران محترم قوا نگذارید در شرایطی 
که صنعت اشــتغال زا و ارزشمند خودرو با استفاده از ظرفیت های داخلی و بر پایه 
اصول علم اقتصادی در مسیر اصلاح بازار قرار گرفته است، عده ای با ایجاد حاشیه و 
جوسازی علیه شرکت های خودروسازی و بازار سرمایه، کام تولیدکننده، سهامداران 

و مردم را تلخ کنند.«

نامه  فعالان بازار سرمایه به سران قوا درباره عرضه بورسی خودرو

مانع بازگشت رانت به بازار خودرو شوید
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تفاوت نرخ ارز نیما و بازار، معضل صادرکنندگان
عضو هیأت مدیره جامعه صنعت کفش کشــور با بیان اینکه در حال 
حاضر تفاوت نرخ ارز نیمایی و بازار آزاد به معضلی برای صادرکنندگان 
تبدیل شده است، گفت که ایران می تواند به قطب تولید و صادرات کفش 
در منطقه تبدیل شود. به گزارش ایسنا، محمدرضا داورپناه در نشست 
خبری یازدهمین نمایشگاه بین المللی کیف، کفش، چرم و صنایع وابسته 
)امپکس 2023( با بیان اینکه در سال های گذشته تحولی در تامین مواد 
اولیه به  ویژه پلیمرهای پلی اورتان و پی وی ســی حاصل شــده، گفت: 
امروز برخــی واحدهای ایرانی موفق به صادرات به ترکیه شــده اند که 
نشان دهنده تحول در این صنعت است، اما در حال حاضر تفاوت نرخ ارز 
نیمایی و بازار آزاد به معضلی برای صادرکنندگان تبدیل شده است؛ به  
طوری که با این فاصله قیمتی صادرات به ضرر واحدهاســت. وی افزود: 
این در حالی اســت که دولت های چیــن و ترکیه بین 13 تا 16 درصد 
از ارز حاصل از صادرات واحدها را به عنوان جایزه و مشــوق به آنها باز 
می گردانند. اما اگر حمایت های دولت از این صنعت بیشــتر شود، حتی 
می توانیم بازارهای بیشتری نســبت به رقیب سنتی خود یعنی ترکیه 
دســت و پا کنیم. در ادامه این نشست، جهانگیر مجیدی - دبیر انجمن 
صنایع چرم ایران - بــا بیان اینکه تولیدکنندگان داخلی از نظر توان و 
تکنیک تولیدی هیچ کمبودی ندارند، گفت: عمده وابستگی ها در تامین 
مواد شیمیایی وارداتی است. با توجه به خروج آلمان از صنعت کفش و 
چرم در سال های گذشته، عمده تامین ماشین آلات روز جهان از ایتالیا 
انجام می شود. وی افزود: برخی اوقات تخصیص ارز برای واحدها تا سه 
ماه زمانبر می شود، این در حالی است که بخش خصوصی حداکثر تلاش 
خود را برای توســعه تولید و صادرات انجام می دهد و نیازمند حمایت 
بیشتر است. رسول شــجری - رئیس اتحادیه کفاشان دست دوز تهران 
-  نیز در این نشست گفت: در صنعت کفش در مجموع 500 هزار نفر 
اشــتغال به کار دارند و وابستگی آن به خارج از کشور حدود 20 درصد 
اســت. شرکت ها بخشی از نیازهای خود را از دیگر شرکت ها و کشورها 
تامین می کنند و نیازی به تامین صفر تا 100 در داخل نیســت، به طور 
مثال کارخانه چســب در کشورمان وجود دارد، اما برخی مواد اولیه آن 
از آلمان تامین می شود. وی افزود: صنعت کفش در 10 سال گذشته از 
رشد خوبی برخوردار بوده، اما زمینه لازم برای توسعه صادرات آن مهیا 
نبوده است. شجری در ادامه با بیان اینکه اکنون بیش از 70 واحد صنفی 
از این صنعت در شــهرک صنعتی قرچک مســتقر هستند، گفت: قرار 
است بین 500 تا 1000 متر مربع فضای جدید در این شهرک صنعتی 
جانمایی شود، اما با تفاوت قیمتی به صنف و صنعت واگذار می شود که 
یک نوع تبعیض است. وزارت صمت برای واگذاری زمین به صنایع مبلغ 
2.3 میلیــون تومان در هر متر مربع و بــرای اصناف مبلغ 4.6 میلیون 
تومان در نظر گرفته است؛ این در حالی است که بیش از 200 نفر برای 
حضور در فاز دوم این شهرک صنعتی تخصصی در نوبتند و مراتب طی 

نامه ای به وزیر صمت نیز منتقل شده است.

نماگربازارسهام

در حالی شــرکت های واردکننده خودرو بــرای ارائه خدمات پس از 
فــروش باید تعهد محضــری دهند که یک کارشــناس صنعت خودرو 
معتقد است خودروهای وارداتی به صورت مستقیم از کمپانی خریداری 
نشــده و از بازارهای عمان و دبی وارد کشور شده و قطعاً این خودروها 
صفر نیســت و این نوع تعهدها نمی تواند تضمینی برای خدمات پس از 

فروش باشد.
به گزارش نصر، طبق اظهارات شنیده شده از سوی دولت، شرکت های 
واردکننده خودرو برای ارائه خدمات پس از فروش تعهد محضری داده اند، 
اما باید توجه داشــت این شرکت ها نمایندگی رسمی خودروهای وارداتی 
در کشــور نیستند و این محصولات را با واسطه خریداری کرده اند که این 

موضوع تعهد آنها را قابل خدشه می سازد.
اوایل دی ماه امســال بعد از حدود چهار سال ممنوعیت واردات خودرو، 
اولین محموله خودروهای وارداتی وارد بندر لنگه شد و به زودی در بورس 

کالا عرضه می شود.
بــازاری که در انتظار خودروهای وارداتی اســت نگران خدمات پس از 
فروش این خودروها نیز می باشــد. در سال های گذشــته واردات خودرو 
آن هم بدون پشــتوانه خدمات پس از فروش باعث شــد تا خریداران این 
خودروهــا نه تنها نتوانند در زمان مقرر محصولات را تحویل بگیرند بلکه 
نمی توانســتند از خدمات پس از فروش قابل قبولی نیز در این خودروها 

استفاده کنند.
ضمانت پس از فروش خودروهای وارداتی در هاله ای از ابهام

حالا پای شــرکت های واردکننده خودرو در میان است و اینکه آیا این 
شــرکت ها توانســته اند خدمات پس از فروش را ضمانت کنند یا خیر! در 
حالی که این شرکت ها نمایندگی رســمی خودروهای وارداتی در کشور 
نیستند و این محصولات با واسطه راهی بازار ایران شده است، چطور قرار 
اســت انتقال فنی آن هم در قطعه های مهم و ارائه خدمات پس از فروش 
توسط این شرکت های واسطه که در ایران خود را نمایندگی رسمی معرفی 

می کنند انجام شود.
در همین رابطه امیرحســن کاکایی، کارشــناس صنعت خودرو گفت: 
طبق ضوابط قانونی حاکم بر کشــور، هر شــخص یا شرکتی که اقدام به 
واردات خودرو می کند باید مدارک فنی کمپانی خودرو خریداری شــده 

را ارائه کند که این اقدام نشان می دهد که خودروهای وارداتی پاسخگوی 
استانداردهای خودرویی در کشور است و همچنین واردکننده موظف است 

جهت ارائه خدمات پس از فروش، تعهد 10 ساله بدهد.
وی تصریح کرد: شــنیده ها حاکی از آن اســت که این بار نیز هیچ یک 
از این موارد اجرا نمی شــود. اگر این شایعه واقعیت داشته باشد، یعنی به 

هر قیمتی یک مشت آشغال را به اسم واردات به مردم تحویل می دهند.
خودروهای وارداتی را از بازارهای دبی و عمان وارد کرده اند!

کاکایی ادامه داد: خودروهای واردشــده به کشــور مستقیم از کمپانی 
خریداری نشــده بلکه از بازار دبی و عمان خریداری شده و هیچ تضمینی 
هم برای دســت اول بودن این خودروها نیســت و این بســیار برای بازار 
خطرناک است چراکه نام هیچ کدام از شرکت هایی که 40 سال در زمینه 
واردات خودرو سابقه داشتند در لیست واردکنندگان نیست و نام شخصی 
که بعد از چهار ســال اولین واردات خودرو به کشور را داشته هنوز اعلام 

نشده و پشت پرده این واردات همچنان پرُابهام است.
جریان واردات خودرو ابهام دارد

وی ادامه داد: جریان واردات آن هم به تعداد محدود خیلی پرُابهام است؛ 
چراکه شرکت های صاحب نام اجازه واردات خودرو ندارند، اما شخصی که 
هنوز هویت آن برای هیچ کسی مشخص نشده به راحتی اقدام به واردات 

خودروهای شاید دست دوم کرده است.
واردات قطعات و لوازم یدکی خودرو همچنان ممنوع است!

به گفته این کارشــناس صنعت خودرو، همزمــان با ممنوعیت واردات 
خودرو، واردات قطعات خودرو که بسیار هم ضروری است به کشور ممنوع 
شده است؛ در حال حاضر بازار لوازم یدکی و خدمات پس از فروش بسیار 
خراب است، اما نکته جالب این است که واردات خودروهایی که شاید صفر 
نباشند به تعداد محدود آزاد شد، اما واردات قطعات و لوازم یدکی خودرو 

همچنان در ممنوعیت به سر می برد.
کاکایــی گفت: طبق وعده دولت باید خودروهای اقتصادی جهت ایجاد 
رقابت بین خودروسازان وارد می شد، اما متأسفانه با چنین نوع از واردات، 
این وعده هم مانند سایر حرف ها محقق نشد و احتمال بحرانی تر شدن بازار 

خودرو هم بیشتر شده است.
این کارشناس صنعت خودرو با بیان اینکه این نوع واردات رقابتی نیست، 

گفت: شرکتی مانند »کوشا خودرو« چطور می تواند خدمات پس از فروش 
خودروهای وارداتی را برای خودروهای وارداتی و فروخته شــده به مردم 
اجرا کند. قبل از واردات خودروهای جدید به کشور می بایست شبکه ای از 
خدمــات پس از فروش این نوع خودروها آموزش ببینند، آیا تا این لحظه 

چنین اتفاقی افتاده است؟
کاکایی خاطرنشان کرد: قبل از واردات این خودروها باید تعرفه، خدمات 
و سایر قوانین واردات خودرو شفاف شود. با این سیاست رانتی در واردات 
خودرو قطعــاً قیمت ها در بازار بیش از انتظار بــالا می رود و باعث تنش 

قیمتی در بازار خواهد شد.

خودروهای وارداتی از دبی و عمان آمده و دست اول نیست!

نایب رئیس شورای رقابت در آخرین گفت وگوی رسانه ای خود در رابطه 
با راهکارهای به آرامش رسیدن بازار خودرو اظهار کرد که عرضه خودرو در 

بورس کالا، می تواند بازار این محصول را به ثبات و آرامش برساند.
به گزارش پایگاه خبری »عصر خودرو« به نقل از ایلنا،  محمود دودانگه 
اظهار کرد: براساس قانون، سیاستگذاری درخصوص بازارهای غیررقابتی به 
صورت تخصصی به شورای رقابت سپرده شده که با توجه به پایان اعتبار 
مصوبه مذکور، شــورای رقابت تصمیم به ایجاد کارگروه تخصصی خودرو 

گرفته و مقرر شــده اســت با حضور بخش های ذی ربط در این خصوص 
تصمیم گیری شود.

وی معتقد است قطعاً تشــکیل کمیته خودرو راهگشا است تا نهایتاً با 
مشــارکت همه ذی نفعان بهترین تصمیمات درخصوص بازار خودرو اخذ 
شــود. دودانگه با بیان اینکه مصرف کنندگان بایــد با کمترین چالش به 
خودرو دسترســی داشته باشــند، گفت: یکی از کانال های عرضه خودرو 

می تواند بورس باشد.

عرضه خودرو در بورس، بازار را به ثبات می رساند
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نویسنده: علی آل علی
بیشتر مردم سعی می کنند سال جدید را با اهداف و آرزوهای تازه شروع 
کنند. در این بین برخی از کارآفرینان با تعهدات ســفت و سخت حسابی 
خودشــان را به دردسر می اندازد. کارهایی مثل تبدیل شدن به بزرگترین 
برند دنیا یا کسب سودهای جند میلیون دلاری آنقدر غیرواقعی هست که 
از همین ابتدای سال با شک و تردید به آنها نگاه کنیم. در عوض تغییرات 
کوچک تــر جای پای برندها در بــازار را محکم تر خواهد کرد. یکی از این 
تغییــرات کوچک که اتفاقا خیلی هم به چشــم می آید، طراحی بیزینس 

کارتی تازه است. 
اگرچــه در ایــن دوره و زمانــه خیلی ها دیگــر کارت ویزیت را جدی 
نمی گیرند، اما هنوز هم یک طــرح تازه و خلاقانه حرف های زیادی برای 
گفتن دارد. کافی اســت شرایطی را در نظر بگیرید که در یک همایش یا 
جلسه کاری مهم قصد ارتباط بیشتر با طرف مقابل را دارید. اینطور وقت ها 
یک بیزینس کارت متمایز نه تنها گامی به ســوی حفظ ارتباطات است، 
بلکه بیانگر شخصیت شما به عنوان کارآفرین نیز خواهد بود. به بیانی دیگر، 
کارت ویزیت در واقع امضای شــما محسوب می شود و در غیاب تان بیانگر 
ماهیت برند و شخصیت تان به عنوان صاحب کسب و کار خواهد بود. با این 
حساب استفاده از قالب های کلیشه ای اصلا ایده خوبی نخواهد بود؛ چراکه 

شما را هم ردیف بقیه کارآفرینان قرار می دهد. 
ما در این مقاله قصد داریم برخی از ایده های کاربردی برای طراحی یک 
کارت ویزیت نو در سال جدید را به اتفاق شما مرور کنیم. این ایده ها شاید 
در اولین نگاه خیلی آماتور یا پیش پا افتاده به نظر برسد، اما همین نکات 
ساده وجهه برندتان را زیر و رو خواهد کرد. هرچه باشد همین تفاوت های 
کوچک هستند که تفاوت برندهای برنده و سیاهی لشکر بازار را مشخص 

می کند!
ایده هایی برای طراحی بیزینس کارت در 2023

ما در این بخش، همانطور که می شود حدس زد، سراغ بعضی از ایده های 
کلیدی برای طراحی کارت ویزیت در ســال جدید می رویم. یادتان باشد 
شما قرار نیســت از تک تک ایده های این مقاله استفاده کنید. در عوض 
مثل یک کارشناس حرفه ای نیم نگاهی به وضعیت و ماهیت برندتان داشته 
باشــد تا بهترین انتخاب را انجام دهید. با این توضیحات اجازه دهید یک 
راست برویم سراغ اصل مطلب. این شما و این هم ایده هایی برای طراحی 

بیزینس کارت.
استفاده از المان های بصری و پرتره

کارت های ویزیت کلاسیک معمولا شامل چند نوشته کوتاه بود. چنین 
کارت هایی از زمانی که ماشــین چاپ اختراع شد تا همین امروز دست به 
دست می شود. شما را نمی دانم، ولی من که اصلا حوصله چنین کارت های 
ویزیت کلاسیکی را ندارم. هرچه باشد دنیا حسابی عوض شده و قرار نیست 
همه چیز به غیر از کارت ویزیت رنگ و بویی تازه بگیرد. اولین توصیه ما در 
این میان استفاده بیشتر از تصاویر و حتی پرتره بر روی کارت ویزیت است. 
قبول دارم چاپ پرتره مدیرعامل شرکت روی کارت ویزیت خیلی عجیب 
به نظر می رســد، اما اگر شما کارت ویزیت شخصی طراحی می کنید، بد 
نیست عکسی از خودتان روی پشت کارت چاپ کنید. اینطوری دیگر یک 
اسم خشــک و خالی روی کاغذ نخواهید بود. در عوض مخاطب با دیدن 

کارت تان کمابیش با ظاهرتان هم آشنا خواهد شد. 
اگر فروشــنده های ماهر درباره مهمترین ویژگی مشتریان سوال کنید، 
احتمالا همه شان  به این نکته اشاره می کنند که مردم همیشه با چشم شان 
خرید می کنند. این نکته درباره توجه به بیزینس کارت هم مصداق دارد. 
بنابراین اگر کارت ویزیت شما ظاهری زیبا نداشته باشد، کمتر کسی حتی 
آن را از شما قبول خواهد کرد. پس منتظر چه هستید؟ همین حالا دست 
به کار شــده و چندتا المان بصری به کارت تــان اضافه کنید. اینطوری از 
دنیای قرن 19 بیرون آمده و تبدیل به یک کارآفرین قرن 21 خواهید شد. 

ترکیب رنگ های تکی و فونت های مدرن
طراحی کارت های رنگارنگ شــاید ایده جالبی به نظر برسد، اما دیر یا 
زود چشم مخاطب را خسته می کند. همانطور که تیم های ورزشی معمولا 
لباس های تک رنگ یا نهایتا دو رنگ انتخاب می کنند، شــما هم باید یک 
رنگ مشخص برای کارت تان در نظر بگیرید. اینطوری از نظر روانی تاثیر 
بهتری روی مخاطب خواهید داشت. به علاوه، هزینه چاپ نیز سر به فلک 

نمی کشد. 
اســتفاده از یک رنگ اصلی کــه اتفاقا در لوگو برندتان نیز به چشــم 
می خورد، اثر روانی بی نهایت بیشتری بر روی مخاطب خواهد داشت. این 
وســط اگر یک فونت متفاوت نیز بــه کار ببرید، دیگر مو لای درز کارتان 
نمی رود. یادتان باشــد، شما قرار نیست همیشه با یک فونت تکراری کار 
کنید. به علاوه، مشــتریان نیز واکنش خوبی نسبت به یک فونت تکراری 
نخواهند داشت. پس به جای اینکه از قالب های آماده استفاده کنید، کمی 
روی فونت بیشتر فکر کنید. چه بسا طراحی یک فونت کاملا انحصاری نیز 
ایده بدی نباشد. به هر حال چنین نکات کلیدی در کارت ویزیت اصلا دور 
از چشم های تیزبین مخاطب باقی نمی ماند. پس شانس تان در این زمینه 

را به بهترین شکل امتحان کنید. 
استفاده از یک حرف برجسته

آیــا تا به حال تیتر بــزرگ روزنامه ها را دیده اید. شــاید فکر کنید این 
تیترهای بزرگ نظر هر کسی را جلب می کند، اما ماجرا اصلا اینطور نیست 
چراکه به مرور زمان مردم یاد می گیرند کمتر و کمتر به تیترهای بولد یا 
بی نهایت برجســته دقت کنند. این ماجرا درباره کارت ویزیت نیز مصداق 
دارد. وقتی شــما از فونت بی نهایت بزرگی اســتفاده می کنید، عملا دیگر 
کارت تان جای خالی نخواهد داشــت. آن وقت مخاطب فکر می کند الکی 

کارت تان را با اطلاعات به درد نخور پر کرده اید. 
همانطور که یک صحنه تئاتر نباید بی خودی شلوغ شود، کارت ویزیت 
شما به عنوان یک کارآفرین نیز باید ساده و در عین حال خلوت باشد. این 
روزها فقط نام و برخی از مشخصات مثل دفتر کار، شماره تماس و آدرس 
ایمیل ضروری اســت. اگر این مــوارد را با فونت معمولی روی کارت درج 
کنید، تاثیر بهتری بر روی مخاطب خواهد داشت. البته مسئله جلب نظر 
مخاطب در همان نگاه اول همچنان دست نخورده باقی خواهد ماند. با این 

حساب ما اینجا یک معمای مهم داریم. 
پیشنهاد ما در روزنامه فرصت امروز برای حل معمای بالا استفاده از یک 
حرف برجسته است. مثلا اگر قصد دارید حوزه کاری تان را معرفی کنید، 
فقط کافی اســت عبارتی مثل »بازاریابی« را بــا فونت بزرگ درج کنید. 
اینطــوری هم نگاه مخاطب را به کارت تان جلب می کنید، هم اینکه دیگر 
خبری از شلوغی بیش از اندازه کل کارت با فونت های تماما بزرگ نیست؛ 

به همین سادگی.

استفاده از طرح های گرافیکی مات
یک بیزینس کارت به طور معمول در طول روز بارها و بارها دســت به 
دست می شود. در این میان هم آدم ها خیلی اصراری به تمیز نگه داشتن 
کارت شما ندارند. بنابراین شاید در انتهای روز یک کارت کاملا کثیف در 
جیب مخاطب تان پیدا شود؛ از آن کارت هایی که حتی یک نفر هم انگیزه 
نگه داشتن آن در جیبش را نخواهد داشت. در این شرایط تقریبا کاری از 
دست تان برنمی آید. با این حال اگر از همان لحظه نخست طرحی تیره تر با 
طرح های مات داشته باشید، کمتر از بقیه رقبا کارت تان کثیف خواهد شد. 
قبول دارم ایده بالا خیلی عجیب به نظر می رســد، اما گاهی اوقات برای 
موفقیت در بازار باید از ایده های عجیب نیز اســتفاده کرد. ما به تجربه یاد 

گرفته ایم که هرچه طرح های مورد استفاده در کارت ویزیت انتزاعی و مات تر 
باشد، مخاطب را بیشتر جذب می کند. بنابراین شما با استفاده از طرح های 
مات با یک تیر دو نشان می زنید. هم عمر کارت تان بیشتر می شود، هم اینکه 

دیگر خبری از بی توجهی مخاطب به کارت تان نخواهد بود. 
اضافه کردن QR کد

بارکدهای موســوم به QR کاربردهای زیــادی در دنیای امروز دارد. از 
کافی شــاپ ها و رستوران هایی که دیگر حوصله طراحی منو و چاپش را 
ندارند گرفته تا کارآفرینانی که در سایت یا اکانت رسمی شان در شبکه های 
اجتماعی دنبال راهی ساده برای معرفی رزومه شان هستند، همه و همه از 

بارکدهای QR نهایت استفاده را می برند.

اســتفاده از بارکدهای مورد بحث یکی از ســاده ترین کارهای دنیاست. 
کافی اســت برای چند دقیقه آن را جلوی دوربین گوشــی تان یا یک اپ 
اســکن بارکد گرفته و بعد کلی محتوای مختلف را تماشا کنید. درست به 
همین خاطر اغلب کسب و کارها به طور مداوم از بارکدها استفاده می کنند. 
با این حســاب بد نیست شما هم به فکر کاربردهای QR کد باشید. خب 
مگر این بارکدها چقدر جای کارت تان را تنگ کرده یا طراحی تان را به هم 
می ریزد؟  اگر شما هم جزو آن دسته از کارآفرینانی هستید که کلی حرف 
برای گفتن دارند اما همیشه نگران نظر دیگران هستند، بارکدهای موسوم 
به QR کاملا به دردتان می خورد. کافی اســت روی کارت تان یکی از این 
بارکدها اضافه کنید تا بقیه کارها به ســادگی هرچه تمام تر دنبال شــود. 
یادتان باشــد کاربران وقتی بارکد شما را اسکن می کنند، انتظار مشاهده 
اطلاعاتی فراتر از آنچه روی کارت تان درج کرده اید را خواهند داشــت. به 
همین خاطر باید فکری اساســی برای این بخش کنید. وگرنه خیلی زود 
همه را ناامید می کنید.  توصیه ما در این بخش بارگذاری بخشی از رزومه 
و نمونه کارها در قالب بارکد QR اســت. اینطوری شما از شر توضیح این 
موارد در حضور مشتریان خلاص خواهید شد. به علاوه، دیگر لازم نیست 

با عذاب وجدان کارتی شلوغ دست و پنجه نرم کنید. 
استفاده از فرم های متنوع

چه کســی گفته بیزینس کارت ها باید همیشه مستطیل شکل باشند؟ 
چرا کارت های مثلثی یا لوزی زیاد به چشم نمی خورد؟ هرچه باشد کارت 
ویزیت اصــول و قاعده خاصی برای طراحی نــدارد. پس می توانید کمی 
استرس را کنار گذاشته و از طرح های متفاوت تر برای کارتان استفاده کنید. 
این روزها خیلی از بازاریاب ها وقتی دنبال جلب توجه مخاطب هستند، 
اول از همه کارشان را با برهم زدن قواعد سنتی شروع می کنند. اینطوری 
آنهــا در همان نــگاه اول دل کلی از مشــتریان را خواهند برد. این دقیقا 
همان ماموریتی است که شما هم باید انجام دهید. استفاده از یک کارت با 
ظاهری متمایز حسابی به شما کمک خواهد کرد؛ چراکه این کارت در نگاه 
اول کاملا متفاوت از بقیه نمونه ها به نظر رســیده و باعث جذابیت بیشتر 
برای مردم خواهد شــد. پس منتظر چه هســتید؟ دفعه بعد که قرار شد 
کارت ویزیت طراحی کنید، کمتر خودتان را محدود کرده و تفکر خارج از 

چارچوب را امتحان کنید. 
منابع:

www.entrepreneur.com/guide/small-business-
tools/12-best-business-card-ideas-for-2022
https://99designs.com/blog/creative-inspiration/
/cool-business-card-design-ideas

ایده هایی برای آپدیت کارت ویزیت برند

سال جدید با بیزینس کارتی نو!

یکشنبه
18 دی 1401

شماره 2165



7ایران زمـــین www.forsatnet.ir7تلفن مستقیم: 86073290 ایران زمـین www.forsatnet.irتلفن مستقیم: 86073290

اخبار

به میزبانی شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون:
فوتسال نفت و گاز مارون قهرمان جام حمل و نقل شد

اهواز - شبنم قجاوند: مسابقات فوتسال جام حمل و نقل که به مناسبت 
گرامیداشت روز حمل و نقل به مدت 10 روز و حضور 8 تیم به میزبانی شرکت 
بهره برداری نفت و گاز مارون در مجموعه فرهنگی ورزشی امام رضا)ع( شهرک 
نفت برگزار شــد، و تیم ادارات ستادی مارون بر ســکوی قهرمانی آن ایستاد. 
سرپرست منابع انسانی این شــرکت برگزاری جام حمل ونقل را اقدامی برای 
تقدیر از کارکنان ناوگان ترابری و پشــتیبانی تولید در مناطق نفتخیز جنوب و 
شرکت های تابع توصیف کرد و گفت: بیش از 100 نفر بازیکن، کادر فنی و تیم 
اجرایی در این تورنومنت گرد هم آمده و در رقابتی جدی اما صمیمی به مصاف 

یکدیگر رفتند. عبدالامیر قاسمی زاده افزود: در بازی فینال، تیم های ادارات ستادی مارون و ترابری کارون در مقابل هم قرار گرفتند که در 
پایان، تیم ادارات ستادی مارون موفق شد با نتیجه 4 بر 2 حریف را شکست داده و مقام نخست این دوره را از آن خود کند. محمود مقومی، 
مسئول برگزاری این مسابقات نیز سطح رقابتها را از لحاظ فنی بالا ارزیابی کرد و گفت: هر 8 تیم شرکت کننده از روحیه بالا و ویژگی های 
فنی قابل توجهی برخوردار بودند؛ به دلیل شناخت موجود از سطح بازی بازیکنان و پیش بینی های انجام شده، تصمیم گرفتیم که از داوران 

لیگ برتری کشور برای قضاوت دیدارها دعوت کنیم.

با حضور مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق مازندران صورت پذیرفت:
برگزاری مراسم گرامیداشت یاد و خاطره سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی

ساری - دهقان : به گزارش خبرنگار مازندران به نقل روابط عمومی شرکت 
توزیع نیروی برق مازندران، شــرکت مراسم گرامیداشت یاد و خاطره سپهبد 
شهید حاج قاسم سلیمانی با حضور مدیرعامل؛ معاونین و کارکنان شرکت توزیع 
نیروی برق مازندران با سخنرانی ســردار اکبرنژاد از فرماندهان دفاع مقدس و 
محور مقاومت در نماز خانه این شرکت برگزار شد. سردار اکبرنژاد در این نشست 
با اشاره به ویژگی های شخصیتی و اجتماعی شهید حاج قاسم سلیمانی اخلاص 
در عمل را از مهمترین ویژگی های این شهید دانست . وی در بخشی دیگر از 
سخنرانی با ذکر خاطراتی از حضور مستشاری نیروی نظامی در سوریه تصریح 

کرد: روحیه شهادت طلبی ؛ تعبد و معنویت و ولایتمداری ،سرعت عمل و به هنگام بودن و بسیاری دیگر از مولفه هایی ست که حاج قاسم 
سلیمانی را بعنوان محبوب و سردار دلها در بین امت های جهان مطرح کرده است.

 با موضوع مدیریت مصرف آب آشامیدنی برگزار شد
نشست مشترک همکاری شرکت آب و فاضلاب با فرمانداری و آموزش و 

پرورش شهرستان قزوین
قزوین- خبرنگار فرصت امروز: در ابتکاری از ســوی شــرکت آب 
و فاضلاب اســتان قزوین و با مشــارکت فرمانــداری و اداره آموزش و پرورش 
شهرستان قزوین، نشست مشترکی در محل فرمانداری قزوین با موضوع کنترل 
و مدیریت مصرف آب آشامیدنی برگزار شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی روابط 
عمومی آبفای اســتان قزوین، معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی فرمانداری 
قزوین در این نشســت گفت: آموزش به دانش آموزان و نسل جوان را راهکاری 
هوشمندانه و موثر خواند. عباس افلاطونی اظهار داشت : آموزش فرهنگ اصیل 

ایرانی و اسلامی به دانش آموزان در زمینه مدیریت مصرف و صرفه جویی می تواند سازگاری با واقعیت کم آبی را به دنبال داشته و از تبدیل 
آن به بحران جلوگیری کند. در ادامه مدیر امور آب و فاضلاب شهرستان قزوین نیز در این جلسه گفت: با داشتن 1۷0 هزار مشترک آب 
آشامیدنی در شهر قزوین، در پیک مصرف تابستانی، در حدود ۵00 لیتر بر ثانیه کمبود آب داریم و به دلیل محدودیت منابع و کاهش 
نزولات جوی به عنوان تنها راهکار اساسی و واقعی به دنبال اعمال مدیریت مصرف مشترکین هستیم. حسین حیدری با اشاره به اینکه 
به دنبال ایجاد تنش و استرس برای شهروندان نیستیم تصریح کرد: با مصرف بهینه و کنترل مصارف از جمله در استحمام ،سرویسهای 
بهداشتی و کولرهای آبی می توان مصرف را به سطح الگوی استاندارد 1۵0 لیتر در شبانه روز به ازای هر نفر رساند و در طبقه خوش مصرف 
قرار گرفت. وی از دانش آموزان به عنوان سفیران شرکت آب و فاضلاب در منازل یاد کرد و آموزش اصولی آنان را موجب هوشیاری خانوارها 
در مصرف این نعمت الهی دانست. مدیر دفتر روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قزوین نیز در سخنانی خواستار ایجاد یک حرکت 
عمومی تحت عنوان ارتقای سواد آبی به ویژه برای معلمان و دانش آموزان شد و این امر را در سازگاری با کم آبی در کشور ایران با داشتن 

یک سوم میانگین بارش جهانی و سه برابری حجم تبخیر آب های موجود آن موثر دانست. 

گاز 58 مرکز دولتی در خراسان رضوی به دلیل مصرف بالا قطع شد
مشهد- صابر ابراهیم بای: مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی از قطع 
جریان گاز ۵8 دستگاه اجرایی اســتان در روزهای 1۵ و 16 دی ماه امسال به 
دلیل عدم رعایت الگوی مصرف بهینه گاز خبر داد. حسن افتخاری با اعلام این 
خبر گفت: در روزهای پنجشنبه و جمعه هفته دوم دی ماه امسال بیش از 1000 
مورد بازدید از ادارات و موسسات دولتی استان توسط تیم های پایش شرکت گاز 
انجام شد که حاصل آن صدور 19 اخطار و ۵8 مورد قطع گاز بود. وی با اشاره به 
دستورالعمل ابلاغی درباره مدیریت مصرف بهینه گازطبیعی توسط مراکز دولتی 
افزود: دستگاه های اجرایی استان مکلف هستند در طول زمستان، رعایت دمای 

رفاه 21 - 18 درجه در فضای داخلی و 18 درجه در راهروها و فضاهای عمومی و سرپوشیده، روشن کردن وسایل گرمایشی یک ساعت 
پیش از آغاز کار و خاموش کردن آن ها یک ساعت پیش از پایان کار و خاموش کردن وسایل گرمایشی در روزهای تعطیل را مورد رصد و 
پایش دقیق قرار دهند. افتخاری با بیان این مطلب که ساختمان های اداری و آموزشی در روزهای تعطیل موظف به خاموش کردن وسائل 
گرمایشی هستند گفت: متاسفانه در بازدیدهای انجام شده سیستم گرمایش ۵8 مجموعه بدون توجه به الگوهای مدیریت مصرف در حال 
فعالیت بود که جریان گاز این مراکز توسط تیم های پایش شرکت گاز قطع شد. مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی تصریح کرد: با توجه 
به پیش بینی سازمان هواشناسی مبنی بر ورود موج جدید سرما از روز سه شنبه 20 دی ماه و کاهش دمای اکثر مناطق استان، مدیریت 

مصرف درست گاز باید در همه بخش ها به ویژه خانگی و عمومی مورد توجه قرار گیرد. 

رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری یزد خبر داد
 ساخت ۲8 مستند از ۲8 شهید یزدی

یزد - سید محمد جواد عرفان فر :  واقعه غرب مستند "پولیتزر" برای 
اولین بار در اســتان یزد با حضور مادران شــهدا واقعه غرب اکران شد.  حجت 
الاســلام مجتبی صداقت، رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری 
یزد؛ در حاشیه اکران مستند پولیتزر گفت: مستند "پولیتزر" باتلاش بی وقفه و 
همدلی تمامی عوامل پشت صحنه، اجرا، تصویر، تهیه، نویسندگی و... پس از ۵ 
سال تحقیق و پژوهش، تولید و به همت مدیریت گردشگری سازمان فرهنگی 
اجتماعی ورزشی شهرداری یزد، همزمان با سالروز وفات حضرت ام البنین)س( 
اکران شــد. وی در ادامه به مســیر های پر خطر و سختی های عوامل اجرا در 

هنگام تولید این مستند اشاره کرد و افزود:" پولیتزر" در شرایط و موقعیت مکانی ناامن و در محدوده های پر خطر، توسط عوامل شجاع 
و صبور ضبط و تهیه شده است. حجت الاسلام مجتبی صداقت در بخش دیگری از سخنانش شهدا را حقانیت انقلاب و اسلام دانست و 
گفت: خون شهدا و شهادت دردناک 28 شهید یزدی در جبهه غرب نیز سندی محکم برای حقانیت اسلام وانقلاب است. وی همچنین در 
ادامه از ساخت 28 مستند 2۵ دقیقه ای خبر داد و گفت: در تلاشیم با مساعدت، همکاری و حمایت نهاد ها و سازمان های متولی، مستند 

زندگی نامه 28 شهید یزدی واقعه غرب را به صورت جداگانه تهیه و به تصویر بکشانیم. 

ویژه برنامه »مرد میدان«/ گرامیداشت حاج قاسم سلیمانی
اسلامشهر - سحر عمروانی: ویژه برنامه »مرد میدان« به مناسبت سومین سالگرد شهادت سپهبد قاسم سلیمانی و گرامیداشت دهه 
بصیرت و سالگرد ارتحال علامه مصباح یزدی، با روایتگری »حاج حسین یکتا« برگزار شد. به گزارش مرکز ارتباطات شهرداری اسلامشهر، 
به مناسب سومین سالگرد شهادت سردار قاسم سلیمانی، ویژه برنامه »مرد میدان« با حضور حجت الاسلام والمسلمین برقراری امام جمعه 
اسلامشهر، حسین حبیبی فرماندار و حجت الاسلام میرزاپور رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری و دیگر مسئولین و با 
شرکت اقشار مختلف مردم اسلامشهر در آستان مقدس امامزاده عقیل برگزار شد.  در ابتدای این مراسم، حجت الاسلام برقراری ضمن 
عرض خیر مقدم و گرامیداشت یاد و خاطره شهید حاج قاسم سلیمانی و رحلت عالم مبارز و مجاهد علامه مصباح یزدی، به آثار و برکات 
خون شهدا اشاره کرد و گفت: جمهوری اسلامی ایران به برکت خون پاک و مطهر شهدا به یک حرم امن تبدیل شده که با توطئه های 
دشمنان از بین نخواهد رفت.  شعر خوانی احمد بابایی، اجرای گروه سرود و مداحی علی اصغر پیر احمدی مداح اهل بیت عصمت و طهارت 
)ع( از دیگر بخش های این مراسم معنوی بود. گفتنی است این مراسم به همت سازمان اوقاف و امور خیریه، فرمانداری، سازمان فرهنگی، 

اجتماعی و ورزشی شهرداری اسلامشهر و سپاه سید الشهدا اسلامشهر و کمیته خادمین شهدای اسلامشهر برگزار شد.

تبریز - فلاح: نماینده ولی فقیه در اســتان آذربایجان شرقی و امام 
جمعه تبریز در دیدار با مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
گفت: مهندس محمد خانی جزء مدیران نمونه و جهادی کشور در حوزه 
آب اســت. امام جمعه تبریز در این دیدار ضمن اعلام این مطلب، اظهار 
کرد: مســئله آب حســاس و از اهمیت ویژه ای برخوردار است. وی با 
اشــاره به کاهش منابع آبی در ایران، بیان داشــت: متأسفانه با کاهش 
نزولات آســمانی شاهد کمبود آب در کشور و سطح استان هستیم که 
باید با برنامه ریزی های مناسب شاهد قطعی آب نباشیم. حجت الاسلام 
والمسلمین آل هاشم با بیان اینکه آب جزء مباحات اولیه است و کسی 
مالک آن نیست، عنوان کرد: با اینکه مردم در استفاده از آن آزادند اما بر 
طبق روایات و دستورات اهل بیت علیهم السلام اسراف و استفاده بی رویه 
از آن خلاف شرع است. نماینده ولی فقیه در استان آذربایجان شرقی با 
تأکید بر جلوگیری از هدر رفت آب، اظهار داشــت: میزان هدر رفت آب 
در شبکه های توزیع آب شهری مناسب نیست که باید با نشت یابی و 

اصلاح سیستم های توزیع از آن جلوگیری شود.
وی با تأکید بر اســتفاده از مشارکت های مردمی جهت تفکیک آب 
شــرب از آب مصارف بهداشــتی، افزود: می توان با فرهنگ سازی و در 
اختیار گذاشتن تسهیلاتی مشترکان را جهت پیاده سازی سیستم دوگانه 
توزیع آب تشویق کرد. امام جمعه تبریز ضمن دعوت از مردم و شهروندان 
به صرفه جویی در مصرف آب گفت: اگر بخواهیم شکر نعمت خداوند را 
در خصــوص آب به جای آوریم این همان صرفه جویی اســت. در این 
دیدار، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل آبفا کشور گزارشی از فعالیتهای 
انجام شده و همچنین برنامه های راهبردی شرکت آب و فاضلاب کشور 

برای استان آذربایجان شرقی برای سال آینده را ارائه کرد.
دکتر جعفری خدمت رسانی به مردم را افتخار این شرکت دانست و 
افزود: رضایت مندی مردم از اهداف اساسی شرکت محسوب می شود و 
امیدواریم با تلاش شــبانه روزی در جهت تامین و توزیع آب این مسئله 

را به اثبات برسانیم.

اعتبار 75۰ میلیارد تومانی برای آبرسانی به روستاهای محروم 
آذربایجان شرقی 

مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در سفر یک روزه 
به آذربایجان شرقی به همراه مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب فاضلاب 
آذربایجان شرقی با عابدین خرم استاندار آذربایجان شرقی دیدار و گفت 
و گــو کرد.  دکتر اتابک جعفری در ایــن دیدار با قدردانی از تلاش ها و 
زحمات شرکت آب و فاضلاب استان در خدمات رسانی به مردم شریف 
استان، گفت: شرکت آب و فاضلاب جزو دستگاه های خدمت رسان است 

که وظیفه سنگین و حساسی را بر عهده دارد و در جهت بهبود کیفیت و 
انجام خدمات به مردم باید به روز و آماده باشد. وی با اشاره به اهمیت آب 
با توجه به شــرایط کشور و استان اظهار داشت: در حوزه آب و فاضلاب 
مدیریت و برنامه ریزی جدی اتفاق افتاده که مهمترین آن آبرســانی به 
روستاهای محروم است و حتما باید پروژه های عمرانی و زیربنایی به جد 
دنبال و تامین اعتبار شــود. مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور با تأکید بر نگاه ویژه وزارتخانه بر مدیریت منابع موجود، خاطرنشان 
کرد: با برنامه ریزی هایی که صورت گرفته در این استان تابستان را بدون 
مشکل قطعی آب پشت سر گذاشتیم و باید برنامه ریزی های کوتاه مدت 
و بلند مدت از الان به فکر تابستان سال بعد هستیم. وی با بیان این که 
در آذربایجان شرقی نیز شاهد کاهش نزولات آسمانی هستیم و این امر 
باعث کاهش سدهای و در نتیجه آب شرب شده است، اظهار داشت: با 
عنایت به این که پروژه های شــرکت آب و فاضلاب در این استان فعال 
اســت لذا با این نگاه که روند اجرای طرح ها شتاب بگیرد و کار تعطیل 
نشود، اعتبارات ویژه ای به این پروژه ها تزریق خواهد شد. وی با اشاره به 
آغاز عملیات اجرایی خط انتقال ) لوله گذاری( آب ارس به دشت شبستر 
و تبریــز، ادامه داد: امیدواریم با همت قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا و 
همکاری تمام ارگان ها شــاهد بهره برداری هرچه سریع تر این پروژه 
باشیم تا مشکلات تعداد زیادی از شهرستان های استان حل شود. وی 
خاطرنشان کرد: برای هدررفت آب و استفاده از پساب فاضلاب با استفاده 
از ظرفیت ســرمایه گذار بخش خصوصی هم برنامه هایی داریم که به 

زودی طی بخشنامه وزارت نیرو، عملیاتی خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان هم در این بازدید با ارائه 
گزارشی از اقدامات عوامل این مجموعه برای تأمین آب پایدار و خدمات 
رسانی به کلانشهر تبریز گفت: شرکت آب و فاضلاب استان با تمهیدات 
و اقدامات پیش بینی شــده در همه حال آماده بوده و در حال خدمت 
رسانی می باشد تا با کیفیت ترین آب شرب را در اختیار مردم قرار دهد.

مهنــدس خانی در ادامه تاکید کرد: افقی جامع برای پروژه های آب 
و فاضلاب در نظر گرفته شــده اســت که با اجرای آن استان به لحاظ 
زیرســاخت های آب و فاضلاب تضمین و شــرایط بهتر خواهد شــد. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی خاطرنشان کرد: 121 
روستا در شهرستان های هشترود، کلیبر، خداآفرین و ورزقان طبق تفاهم 

نامه آبرسانی خواهند شد.
مهندس خانی افزود: مجموع اعتبارات این طرح 2۵0 میلیارد تومان 
بوده ولی با رایزنی هایی که از طرف استانداری و وزیر نیرو انجام شده است 
تعداد روســتاهای محروم تا ۵00 روستا افزایش داده شده که با اعتبار 
۷۵0 میلیارد تومانی که برای آن در نظر گرفته شــده در حال پیگیری 
است. مدیرعامل شرکت آبفای استان ادامه داد: این پروژه شامل بخش 
های مختلفی اعم از 180 کیلومتر خطوط انتقال، تعداد 28 مخزن و خود 

تصفیه خانه تشکیل شده و بیش از 60 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
مهندس خانی پیشرفت پروژه جهاد آبرسانی در سه شهرستان ورزقان، 
هشترود و کلیبر را 4۵ درصد اعلام کرد و گفت: شرکت آب و فاضلاب 
علاوه بر کمیت به کیفیت کار هم اهمیت بسیاری می دهد و علیرغم این 
که در روند اجرایی پروژه ها مشــکلاتی در سطح منطقه شاهد بوده ایم 
ولی اجرای پروژه ها متوقف نشده است. مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب 
آذربایجان شرقی ادامه داد: در مجتمع ستارخان ورزقان 16 باب مخزن با 
حجم 1000 مترمکعب، ۳ باب ایستگاه پمپاژ با ظرفیت ۵ لیتر در ثانیه، 
6۵ کیلومتر خطوط انتقال همچنین 22 کیلومتر شــبکه توزیع انجام 
خواهد شد. وی افزود: 60 روستا به همراه شهر ورزقان با تعداد 8 هزار و 
66۳ خانوار و مجموع ۳0 هزار و 649 نفر جمعیت )مجتمع شــامل 64 
روستا و شهر ورزقان می باشد( که 4 روستا قبلا آبرسانی صورت گرفته 
اســت جزء برنامه های این شرکت در این پروژه خواهد بود. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی افزود: پیشرفت کار این مجتمع 

6۵ درصد است.

شــهریار -غلامرضا جباری: رئیس آموزش وپرورش شهرستان 
شهریار در نشست خبری با اشــاره به اینکه آموزش وپرورش شهریاربا 
169802 دانش اموزش ، بزرگترین جامعه دانش اموزشی کشور را دارد ، 
گفت: این موضوع،  هم کار را سخت کرده و هم نیازهارا در امور اجرایی، 

آموزشی و اداری ما، عینیت بخشیده است.
محسن نوروزی افزود:  از قدیم با2مشکل اساسی )  کمبود فضاهای 
آموزشــی و نیروی انسانی (  روبرو بوده وهستیم که ازمسیولان استانی 

وکشوری انتظار مساعدت در رفع این نیازها را داریم . 
وی گفــت؛ طی مدت حضوربنده در این مســئولیت، موفقیت های 
زیادی توسط اداره آموزش و پ شهریار کسب شده است که نمونه بارز 
آن تاسیس دارالقرآن  دانش آموزی می باشد. همچنین آموزش وپرورش 
شــهریار طی این مدت 2۷ رتبه کشوری درمسابقات دانش آموزی . 8 
رتبه کشــوری درمسابقات قرآنی کشــوری. رتبه اول کشوری درمحور 

مسابقات خوارزمی ریاضی وچندین مورد دیگر را کسب کرده است .
رئیس آموزش وپ شهریار تصریح کرد: استاندارد حضور دانش آموزی 
در کلاس های درسی ۳۵ نفر درشهریاراست که متاسفانه بدلیل افزایش 
جمعیت دانش آمــوزی ، تعداد دانش آموزان دربرخی کلاس ها به 4۵ 
نفر هم میرســد. برای رفع این مشکل اساسی از شهرداران و سازندگان 

مجتمع های مسکونی خواستار انجام وظایف خود در زمینه تامین سرانه 
های آموزشی خود هستیم و همچنین از خیرین محترم تقاضای همراهی 
آموزش و پرورش برای احداث مراکز علمی آموزشــی را داریم تا هر چه 
ســریعتر کمبود هایمان در این بخش رفع گردد.  نوروزی در پاسخ به 
ســوالی در خصوص علت توافق تغییر کاربری یک زمین آموزشــی به 
مسکونی تجاری، خاطرنشان ساخت: شهرداری شهریاردریک  اقدام غیر 
هماهنگ،  زمینی در حوالی میدان  معلم را که کاربری آموزشی داشت را 
تغییرکاربری داده و به تجاری بدل نموده است که دراین مقوله بامخالفت 

ما روبرو شده و نسبت به طرح موضوع در شورای اموزش  پ اقدام خواهد 
شــد. ما هیچ گاه و در هیچ شهری با تغییر کاربری زمینهای آموزشی 
موافقت نخواهیم کرد .  نوروزی اظهارداشــت: ارتقائ سطح آموزش و 
همچنین پرورش دانش آموزان از مهمترین اهداف مااست که برای تحقق 
آن ، نشست ها وجلســات تخصصی متعددس باکارشناسان امربرگزار 
کرده ایم.  وی بیان داشت؛ درخصوص تغییر رویکرد آموزشی ، از امسال 
درســاخت مدارس ، فضاهای ورزشی نیز بصورت تخصصی در مدارس 
ساخته خواهدشد. رئیس آموزش وپرورش شهرستان شهریار در چمع 
خبرنگاران گفت: شهرداری باغستان در زمینه احداث مدارس بسیاربد 
عمل کرده است و قطعا در سال آتی با مشکلات عدیده ای در این حوزه 
روبرو خواهیم بود .  محسن نوروزی تصریح کرد؛ نمونه بارز این کوتاهی ، 
بطول کشیدن ساخت مدرسه درسعید اباد  و عدم توجه به تامین مدارس 
مورد نیاز در نصیرآباد و دیگر مسیرهای این شهر است .  معاون پرورشی 
آموزش وپ شهریار هم درجمع خبرنگاران گفت: درمدارس شهرستان، 
مشــاورانی حضور دارند که اقدام به ارائه خدمات مشــاوره ای به دانش 
آموزان می کنند .  امین نوروزی افزود؛ طرح مراقبت دربرابر آسیب های 
اجتماعــی را هم در مدارس اجرا می کنیم  و بطور جدی پیگیر آرامش 

روانی دانش آموزان و تربیت در کنار اموزش می باشیم

رشت- خبرنگار فرصت امروز: مراســم بزرگداشت سالروز 
شهادت سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی با حضور مدیر عامل 
و معاونین و کارکنان شرکت سهامی آب منطقه ای گیلان و سخنرانی 
مسئول واحد بازرسی سپاه قدس گیلان در محل نمازخانه این شرکت 
برگزار شــد. به گزارش روابط عمومی آب منطقــه ای گیلان ؛ در این 
مراسم که با حضور مدیر عامل و همکاران شرکت سهامی آب منطقه ای 
گیلان برگزار شد ، سرهنگ پاسدار حسن امینی مسئول واحد بازرسی 
سپاه قدس گیلان گفت: توجه به جهاد تبیین و بصیرت افزایی با هدف 
اســتخراج حقیقت از دل واقعیت و کاهش فاصله واقعیت با فرا واقعیت 
در گام دوم انقلاب بســیار حائز اهمیت است . وی با اشاره به شخصیت 
والای شهید حاج قاسم سلیمانی گفت :سردار شهید سلیمانی نسبت به 

هر نابسامانی ، خود را مسئول میدانست و با این روحیه در همه بحرانهای 
پیش آمده از قبیل زلزله و ســیل و... حضور فعال داشت . مسئول واحد 
بازرسی سپاه قدس گیلان افزود : سردار شهید سلیمانی خود را وابسته 
به جناح خاصی نمی دانســت و به این دلیل محبوب تمام مردم از هر 
قشر و گروهی بود . وی به شکل گیری بسیج مردمی جهان اسلام، بعد 
از پیروزی انقلاب اسلامی اشاره کرد و گفت: ایران در ناموازنه ترین نبرد 
تاریخ بعد از واقعه عاشورا، به پشتوانه حمایت مردمی در جنگ تحمیلی 
در برابر جهان استکبار ایستاد و امروز رویش گروه های جهادی و مردمی 
مسلمان در کشورهای مختلف ثمره صدور انقلاب اسلامی است. امینی 
اظهار داشت : افتخار ما این است که در پایان چله اول انقلاب اسلامی به 
مرزهای مســجد الاقصی رسیدیم و انشاالله به زودی زود با آزادی قدس 

شــریف ، انتقام خون مبارک سردار شهید حاج قاسم سلیمانی محقق 
خواهد شد .  وی تآکید نمود : برای شناخت مکتب حاج قاسم سلیمانی 
باید رجوع کنیم به وصیت نامه این شــهید والامقام که بیان داشتند ؛ 
نظام مقدس جمهوری اسلامی یک حرم است و  موظفیم برای حفظ و 
حراست از حرم نبوی و علوی از این حرم دفاع نمایئم. گفتنی است ؛ در 
این مراسم  با ذکر مداحی ، به فرازهایی از زندگی و ابعاد شخصیتی سردار 

سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی پرداخته شد.

در حوزه آب؛

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی از مدیران نمونه و جهادی کشور است

بازخوانی عملکرد آموزش و پرورش شهرستان شهریار در حضور خبرنگاران

در شرکت سهامی آب منطقه ای گیلان :

مراسم بزرگداشت سالروز شهادت سردار سپهبد 
شهید سلیمانی برگزار شد

بندرعباس- خبرنگار فرصت امروز: نماینده ولی فقیه و امام 
جمعه بندرعباس به همراه مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
هرمزگان، فرماندار و جمعی از مسئولان از روند تکمیل آب شیرین کن 
زیارت در شهرســتان ســیریک بازدید کرد. حجت الاسلام والمسلمین 
محمد عبادی زاده در این بازدید ضمن بررســی روند پیشرفت فیزیکی 
پروژه با قدردانی از تلاش های عبدالحمید حمزه پور در تســریع پروژه 
های آبرسانی افزود: این پروژه نیز در مرحله نهایی است و ظرفیت خوبی 
را به تامین آب این شهرســتان اضافه خواهد کرد. به گفته وی، عملکرد 
آبفا در تکمیل پروژه ها با جدیت دنبال می شود و پروژه آب شیرین کن 
زیارت نیز با جدیتی که مدیرعامل آبفا دارد منشا خیر و برکت خواهد شد. 
عبدالحمید حمزه پور نیز در این بازدید با اشاره به اینکه  سایت زیارت با 
ظرفیت قراردادی سه هزار متر مکعب در شبانه روز احداث آن آغاز شد، 
گفت: با آینده نگری در زیرساخت های این آب شیرین کن، پیش بینی 
افزایش ظرفیت تا 6 هزار متر مکعب در شــبانه روز نیز شده است. وی 
افزود: این پروژه 90 درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و عمده تجهیزات آن 
نصب شــده که با تکمیل آبگیر دریا، روند شیرین سازی آب آغاز خواهد 
شــد. به گفته حمزه پور، آب تولیدی آب شیرین کن زیارت که تاکنون 

بیش از 200 میلیارد تومان برای آن هزینه شده است، تا پایان سال وارد 
شبکه آبرسانی سیریک می شــود و مردم از آب تولیدی با کیفیت آب 
شیرین کن زیارت بهره مند می شوند. مدیرعامل آبفا تصریح کرد: این آب 
شیرین کن به دلیل به هم پیوستگی خط انتقال و شبکه توزیع سیریک 
بر تامین آب کل شهرستان تاثیر می گذارد. وی ادامه داد: با هدف بهره 
مندی بیشتر مردم سیریک و کمک به پایداری جمعیت ساکن در شهرها 
و روستاهای این شهرستان طرح اجرای 12 کیلومتر خط انتقال جدید 

نیز در دســتور کار است که با اعتبار ۵0 میلیارد تومان عملیات احداث 
آن آغاز خواهد شد. حمزه پور همچنین با اشاره به منابع آبی شهرستان 
سیریک افزود: سیریک به دلیل عدم برخورداری از منابع آب سطحی و 
زیرسطحی، آب مورد نیاز عمده جمعیت آن از خارج شهرستان تامین می 
شود که با تکمیل آب شیرین کن زیارت، خود این شهرستان با استفاده 
از ظرفیت دریا تامین کننده آب بخشــی از نیاز آبی جمعیت ساکن در 
شــهر و روستاهای سیریک خواهد بود. به گفته وی استاندار هرمزگان و 
نماینده ولی فقیه نیز همواره حامی اجرای طرح های آبرسانی بوده اند که 
در تامین نیاز آبی سیریک پشتیبانی ویژه ای داشتند که نتایج آن تامین 
آب بخش بمانی سیریک به عینه شاهد بودیم. مدیرعامل آبفا همچنین از 
ظرفیت سازی برای افزایش ظرفیت تولید آب شیرین کن شهر سیریک 
خبر داد و گفت: ظرفیت این آب شیرین کن به بالای سه هزار متر مکعب 
خواهد رسید. پاکروان فرماندار سیریک نیز در این بازدید با اشاره به توجه 
ویژه استاندار هرمزگان و مدیرعامل آب و فاضلاب هرمزگان به سیریک 
افزود: در اقدام جهادی تابستان امسال وضعیت آب بخش بمانی و 9 روستا 
مرتفع شد و مردم که پیشتر هر 40 روز یکبار آب دریافت می کردند، در 

حال حاضر به آب پایدار دست یافته اند.

در بازدید نماینده ولی فقیه از آب شیرین کن زیارت سیریک مطرح شد:

مردم شهرستان سیریک امسال طعم آبِ باکیفیت آب شیرین کن زیارت را می چشند
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نویسنده: علی آل علی
مدیرانی که دوســت دارند همیشه خودشان را حرفه ای 
نشان دهند، معمولا بدون حتی یک لحظه درنگ جلسات 
هفتگی را به عنوان بخشی از روتین کاری معرفی می کنند. 
انگار هر مدیری که جلسات هفتگی با کارمندانش نداشته 
باشــد، امتیاز این مرحلــه را از دســت داده و در ماراتن 
کارآفرینی از بقیه عقب می ماند. قبول دارم جلسات هفتگی 
با چاشنی ارتباط بهتر میان اعضای شرکت جای هیچ اما 
و اگــری ندارد، با این حال قرار نیســت مدیران بیگدار به 
آب بزنند. جلسات بی برنامه نه تنها فایده ای برای کسب و 
کارهــا ندارد، بلکه ذره ذره اعتماد اعضا را نیز آب می کند. 
اینطوری بعد از مدت زمانی کوتاه دیگر حتی یک نفر هم 

حوصله شرکت در جلسات هفتگی را نخواهد داشت. 
احتمالا شــما هم مثل خیلی از کارآفرینان سراسر دنیا 
بارها و بارها تجربه شرکت در جلسات هفتگی را داشته اید 
کــه به جز چرت های گاه و بی گاه هیچ دســتاورد مهمی 
برای تان نداشته اســت. اینطور وقت ها آدم پیش خودش 
فکر می کند حتی یک چرت ســاده پشــت میز کار هم 
فایده ای بهتر از شرکت در چنین جلسه به اصطلاح رسمی 
بود؛ چراکه حداقل با خوابی کوتاه آدم انرژی بیشتری برای 
کار روزمره دارد، اما چنین جلساتی بی برو برگشت تا آخر 

روز آدم را کسل خواهد کرد. 
ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم جلسات هفتگی ایده 
جذابی است، اما خیلی وقت ها مدیران آن را کاملا اشتباه 
اجرا می کننــد. به همین خاطر ایــن روزها تا صحبت از 
جلسات هفتگی می شود، تک تک کارمندان با هر بهانه ای 
از زیر آن در می روند. اگر شما به عنوان یک مدیر از چنین 
شرایطی خسته شده اید یا دوست دارید جلسات تان واقعا 
به درد بخور باشد، این مقاله فرمول های موردنیاز را یکجا 
تحویل تان می دهد. خــب اجازه دهید بدون هیچ توضیح 

اضافه ای برویم سراغ اصل مطلب.
چرا جلسات هفتگی برگزار می شود؟

صحبت از جلسات هفتگی بدون بررسی اهمیتش مثل 
شرکت در مســابقه ای اســت که حتی یک کلمه درباره 

قواعدش چیــزی نمی دانیم. فکر می کنــم همگی قبول 
داشته باشــید که نتیجه حضور چشم بســته در چنین 
مسابقه ای بهتر از شکستی سنگین نخواهد بود. پس قبل 
از اینکه بی گدار به آب زده و ســراغ تکنیک های برگزاری 
استاندارد جلسات هفتگی برویم، بد نیست کمی بیشتر با 
این ایده آشنا شویم. اصلا هدف از برگزاری جلسات هفتگی 

چیست؟
کارآفرینان مختلف جواب های رنگارنگی برای سوال بالا 
دارند. با این حال اگر قرار باشــد ما به آن پاســخ دهیم، 
یک راست می رویم ســراغ بررسی وضعیت کلی شرکت. 
از آنجایی که این روزها حوزه هایی مثل بازاریابی، فروش، 
روابط عمومی یا حتی خدمات مشــتری بــه نیروی کار 
بی نهایت ماهر احتیاج دارد و اصلا شــوخی بردار نیســت، 
نتایج به دست آمده در هر بخش باید به طور منظم مورد 
بررسی قرار گیرد. وگرنه خیلی زود مشکلات پیش پا افتاده 

بدل به بحران هایی بی نهایت بزرگ خواهد شد. 
وقتی صحبت از جلسات هفتگی می شود، معمولا ذهن 
آدم سراغ دورهمی های حرفه ای با حضور اعضای شرکت 
می رود. با این حال کســب و کارهای B2B معمولا چنین 
جلســاتی را با حضور مشــتریان برگزار می کنند. ماجرا 

حسابی گیج کننده شد، مگر نه؟
شما در برندتان به هر مدلی که جلسات هفتگی را برگزار 
می کنید، باید مطمئن شــوید خروجــی کار به درد بخور 
است. وگرنه الکی وقت خودتان و صدالبته بقیه را خواهید 
گرفت. یادتان باشد اعتبار یک مدیر در شرکت به درستی 
اقداماتش است. پس اگر دوست دارید صندلی ریاست تان 
را حفظ کنید، در ادامه با ما همراه باشــید تا تکنیک های 
برگزاری جلســات هفتگی پر و پیمان را یاد بگیرید. ما در 
ادامه به شــما یاد می دهیم چطور جلســاتی مفید برای 
جمع بندی اقدامات شرکت در حوزه های مختلف، مذاکره 
نتیجه بخش با مشــتریان و ده ها مورد دیگر داشته باشید. 
خب کم کم کمربندهای تان را محکم ببندید تا تخته گاز 

به سمت موفقیت برویم. 
جلســات هفتگی موفق: رازهایی که کسی به شما یاد 

نمی دهد!
برنامه ریزی موضوعی: شروع کار با مدیریت زمان

آخر هفته ها معمولا گشت و گذار در مراکز خرید حسابی 
آدم را ســرحال می آورد. این وسط اگر فیلم خوبی هم در 
سالن سینما مرکز خرید اکران شود، دیگر همه چیز رویایی 
خواهد بود. فرض کنید شــما بعد از کلی خوشگذرانی در 
مرکز خرید ســراغ یک فیلم کمدی می روید تا حســابی 
سرحال بیایید. حالا اگر فیلم مورد نظر حتی یک سکانس 
خنده دار نداشته و همه کات ها بی موقع باشد، حتی لذت 
خرید هــم از تن تان بیرون می رود. این دقیقا همان حس 
و حالی اســت که جلسات بی برنامه به کارآفرینان منتقل 

می کند!
از قدیم گفته اند »کار بی برنامه نتیجه ای ندارد« و ما هم 
در روزنامه فرصت امروز این ضرب المثل را آویزه گوش مان 
کرده ایم. شــاید در فوتبال یک بازیکن بدون گوش دادن 
به حرف ســرمربی بتواند دقیقــه 90 ورق را برگرداند، اما 
در دنیای کســب و کار اصلا خبری از این قهرمان بازی ها 
نیســت. پس به جای اینکه بعد از شــروع جلسه به فکر 
موضوعات محوری باشــید، کمی به خودتان زحمت داده 
و از چنــد روز قبل محورهای کلیدی را مشــخص کنید. 
اینطوری با آمادگی کافی ســر جلسه حاضر شده و دیگر 

وقت کارمندان را به باد نمی دهید. 
شکی نیســت که انتخاب موضوعات محوری برای یک 
جلســه اصلا کار راحتی نیست. به ویژه اگر کارآفرین یک 
دنــده ای بوده و میانه تان با گــوش دادن به حرف دیگران 
حسابی شکرآب باشد. آن وقت حتی بهترین مدیریت زمان 
هم بــه کارتان نمی آید. فرمول ما در این بخش همفکری 
با مسئولان بخش های دیگر است. مثلا اگر مسئول ارشد 
تیم بازاریابی در جلسه حضور دارد، درباره مشکلات اصلی 
بازاریابی شرکت با او صحبت کنید. به محض اینکه مسئول 
قصه مان کمی با شما درد و دل کند، مشکلات اصلی بخش 
مارکتینگ را فوت آب خواهید شد. آن وقت کافی است در 
جلسه هفتگی مسئله مورد نظر را مطرح کرده و درباره اش 

حرف بزنید؛ به همین سادگی.
یادتان باشد هر موضوعی که در جلسه مطرح می شود، 
باید در یک زمان مشــخص جمع بندی گردد. وگرنه کل 
جلسه پای یک موضوع ساده چرخیده، هیچ نتیجه درست 
و حســابی هم به دست نمی آید. پس کمی روی مدیریت 
زمان تــان کار کرده و اجازه ندهید یک موضوع به تنهایی 

وقت کل جلسه را بگیرد. 
اطلاع رسانی به کارمندان: همه باید آماده وارد 

جلسه شوند
یک روز بهاری را در نظر بگیرید که ســر موقع پشــت 
میزتان در شرکت حاضر شده اید و سرمست از هوای عالی 
مشغول کارهای روزمره هستید که یکهو بعد از چند ساعت 
به شــما خبر می دهند همین الان باید در جلسه هفتگی 
شرکت کنید. بی شک این سناریو آنقدر شوکه کننده هست 
که اغلب کارآفرینان حتی به آن فکر هم نکنند. خب مگر 
شرایط جنگی اســت که بدون اطلاع قبلی یک جلسه را 
برگزار کنیم؟ شــما را نمی دانم، ولی من که این سناریو را 
بیشــتر نوعی سرهم بندی جلسات می دانم تا تلاش برای 
حل مشــکلات شرکت. پس بعید نیست هیچ کس حرفی 

برای گفتن در چنین شرایطی نداشته باشد. 
ایده ما در این بخش مثل روز روشــن است؛ شما نباید 
دقیقه 90 همه را به جلســه دعوت کنیــد و انتظار حل 
مشــکلات شرکت را بکشــید. در عوض چند روز قبل به 
همه اطلاع دهید تا تک تک کارمندان با دســت پر پشت 
میز جلســه قرار گیرند. چنین روشــی در کنار مدیریت 
زمــان دقیق که بخش قبل درباره اش حرف زدیم، کلی از 
مشکلات را از پستوی شرکت بیرون می کشد. خب پیش 
خودتان فکر نکرده اید که با لم دادن پشــت میز مدیریتی 

از همه مشکلات و چالش های شرکت مطلع می شوید؟ 
بعضی از مدیران اصلا دوست ندارند در جلسات هفتگی 
درباره مشکلات شــرکت حرفی به گوش شان بخورد. اگر 
شما هم جزو این دسته از مدیران هستید، باید همین امروز 
روش تان را عوض کنید؛ چراکه بدون تعامل شــفاف میان 
کارمندان و شــما هیچ کدام از مسائل شرکت حل نخواهد 
شد. اگر از ما می شــنوید، اجازه دهید در طول جلسه هر 
کــدام از اعضا حرف دلش را بزنــد. اینطوری چالش های 
پیش روی شرکت بدون حتی ذره ای غبار جلوی چشم تان 
خواهد بود. به علاوه، هنگامی که با مشتریان جلسه دارید، 
باید بدون تعارف حرف دل شان را شنیده و از بازخوردهای 
دریافتــی برای بهبود کیفیت خدمات یا تولید محصولات 
استفاده کنید. اینطوری خیلی زود تبدیل به همان برندی 

می شوید که مشتریان سال ها انتظارش را می کشیدند. 
تاکید بر روی مسئولیت پذیری: به وقت بازخواست 

مدیران میانی!
اگر یادتان باشد در بخش های قبلی گفتیم که جلسات 
هفتگی منبع بسیار خوبی برای کسب اطلاع برای مدیران 
اســت )امیدوارم حرف های ما را سرسری نگرفته باشید!(. 
با این حال شــما قرار نیســت بدون هیچ ایده یا اطلاعی 
درباره اوضاع شــرکت وارد جلسه هفتگی شوید. اینطوری 
فقط کارمندان و مدیران میانی حرف زده و شــما در تمام 
طول جلسه بهت زده خواهید بود. دقیقا مثل کسی که انگار 
اولین روز کاری اش در شــرکت را می گذراند و از همه جا 

بی خبر است. 
ایــده ما در این بخش مرور خلاصه عملکرد هر بخش و 
بازخواست مدیران میانی هر بخش است. مثلا اگر در زمین 
فروش با افت محســوس رو به رو هستید، باید دلیل آن را 
از مدیر مربوطه جویا شوید. یادتان باشد جلسات هفتگی 
جایی برای بازجویی از اعضای شــرکت نیست. در عوض 
باید به آنها نشــان دهید در قبال اوضاع تیم شان مسئول 
هستند. اینطوری نظارت تان بر روی وضعیت شرکت را به 
رخ هم کشیده و یادآور می شوید کسی قرار نیست بیکار در 
شرکت بچرخد. ماجرا به بخش هیجان انگیزش رسید، نه؟

فرمــول ما برای بازخواســت مدیــران میانی بی نهایت 
ســاده اســت. شــما در ابتدای هر بخش از جلسه باید از 
مدیر مسئول تقاضای مروری اجمالی بر وضعیت بخشش 
را کنیــد. این ارائه باید کمتر پنج دقیقه باشــد و اگر در 
حین آن از پاورپوینت اســتفاده شــود، کار حاضران برای 
درک اوضاع بی نهایت ســاده خواهد شد. بعد از آن نوبت 
به اظهارنظر درباره چالش ها و راهکارهای احتمالی است. 
اشــتباهی که اغلب کارآفرینان در این مرحله گرفتارش 
می شوند، نظرخواهی انحصاری از اعضای یک بخش است. 
ما در روزنامــه فرصت امروز اصلا میانه خوبی با این مدل 
کارها نداریم. پس به جای اینکه الکی خودتان را به نظرتان 
چند نفر محدود کنید، از همه اعضای شــرکت بخواهید 
در بحث شرکت کنند. اینطوری راهکارهای خیلی بهتر و 

خلاقانه تری برای مشکلات پیدا خواهد شد. 
بعد از اینکه چند دقیقه ای درباره راه حل های احتمالی 
حرف زدید، باید یک جمع بندی کلیدی نیز از بحث داشته 
باشــید. اینطوری حداقل خیال تان راحت است که برای 
چالش که کلی دربــاره اش حرف زده اید، راهکاری هم دم 
دست دارید. وگرنه کارتان مثل دانشجویی می شود که بعد 
از شرکت در تک تک جلسات کلاس آخر سر برگه سفید 
تحویــل مراقب امتحان می دهد و انتظار پاس شــدن هم 

دارد!
خداحافظی با حواسپرتی: فراهم سازی فضایی آرام

آیا تا حالا جلســه کاری مهمی را دیده اید که حســابی 
شلوغ یا بی نظم باشد؟ معمولا در جلسات مهم همه چیز 
از قبل تدارک دیده شــده و هیچ جایی برای حواسپرتی 
باقی نمی ماند. در عوض وقتی نوبت به جلســات هفتگی 

می رســد، خیلی از مدیران حتی ســاده ترین نکات را هم 
رعایــت نمی کنند. یک مثال واضح در این رابطه برگزاری 
جلسه در بدترین زمان، آن هم درست وقتی دفتر شرکت 
حسابی شلوغ می شود، است. بی شک انتظار برگزاری یک 
جلســه مفید در چنین شرایطی حســابی غافلگیرکننده 

خواهد بود، مگر نه؟
ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم یک جلســه کاری 
بــدون فضایــی آرام و به دور از عوامل حواســپرتی هیچ 
فایده ای نخواهد داشت. پس اگر دوست دارید سر و سامانی 
به اوضاع تان دهید، باید از همین امروز دست به کار شده و 
دور المان هایی که حواس تان را پرت می کند، خط بکشید. 
ســاده ترین نمونــه در این میان تقاضــا از حاضران برای 
خاموش کردن گوشی شان است. شما را نمی دانم، ولی من 
که بارها و بارها در طول جلسات کاری کارمندانی را دیده ام 
که با یک زنگ ســاده یا دریافت پیامک روی گوشی شان 
تا آخرین لحظه حواس شــان کاملا پرت اســت. پس یک 
لطفی به خودتان و اعضای شرکت کرده و تا جای ممکن 
فضایی آرام برای جلسه هفتگی تدارک ببینید.. اینطوری 

جلسه تان نتیجه بخش خواهد بود. 
بهبود جلسات با چاشنی بازخوردها: آخرین گام در 

طراحی جلسات بهتر
هیچ جلسه ای در دنیا نیست که کاپ قهرمانی بهترین جلسه 
دنیا را داشته باشد. چنین القابی بیشتر از اینکه واقعی به نظر 
برسد، خوش خیالی مدیران را نشان می دهد. تنها کاری که 
یک مدیر حرفه ای باید انجام دهد، استفاده از نظرات اعضای 
جلسه برای بهبود کیفیت کار در هفته های بعدی است. یادتان 
باشد شــما به تنهایی از پس همه کارها برنمی آیید. پس به 
جای اینکه تنهایی دنبال برگزاری جلسات هفتگی بهتر باشید، 
با آغوش باز از ایده های دیگران استقبال کنید. قول می دهم 
با این کار بعد از چند هفته بهترین جلســات دنیا را داشته 
باشید. به علاوه، کارمندان وقتی اهمیت نظرشان در ساختار 
جلسه را مشاهده کنند، مشارکت بیشتری در بحث ها خواهند 
داشت. بنابراین عملا جلساتی با مشارکت و گفت وگوی بیشتر 
خواهید داشت. خب مگر یک مدیر کارکشته به غیر از جلساتی 
با حضور کارمندان علاقه مند چه چیزی دیگری می خواهد؟ 
یادتان باشد جمع بندی شما از جلسات باید همراه با راهکاری 
برای بهبود اوضاع شرکت باشد. وگرنه تیم های حاضر در جلسه 
تکلیف شان مشخص نخواهد شد. این دقیقا همان اشتباهی 
اســت که خیلی از شرکت ها به طور مداوم انجام می دهند و 
انتظــار دارند بعد از مدتی اوضاع کاری شــان از این رو به آن 
رو شود. اگر شما هم اینطور فکر می کنید، تعجبی ندارد که 
جلســات تان اثربخشی لازم را ندارد. خب تا این مرحله شما 
درباره مشکلات شرکت بحث کرده اید و استراتژی مشخصی 
برای بهبود اوضاع دم دســت داریــد. در آخرین مرحله باید 
خیلی راحت و بدون دغدغه از راهبردتان استفاده کنید. وگرنه 
همه تلا ش های تان بی نتیجه باقی خواهد ماند.  هر هفته بعد 
از اینکه جلســه تان تمام شد، باید به اتفاق بعضی از مدیران 
ارشــد صفر تا صد آن جلسه را زیر ذره بین ببرید. همانطور 
که تیم های فوتبال بعد از هر مسابقه عملکرد تیم شان را آنالیز 
می کنند، شما هم اینجا چنین وضعیتی دارید. پس یادتان 
باشــد بعد از اتمام هر جلسه تازه کارتان شروع می شود. این 
وسط باید به فکر بازخوردهای دریافتی از حاضران در جلسه 
هم باشید؛ چراکه در صورت بی توجهی به نظرات آنها کم کم 
دیگر هیچ کس انگیزه شرکت در جلسات هفتگی را نخواهد 

داشت. 
منابع:

https://fellow.app/blog/meetings/status-
meeting-best-practices-for-an-effective-
/meeting-free-templates
https://databox.com/weekly-team-
meeting-tips

چطور جلسات هفتگی مفیدی داشته باشیم؟


